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Fodbold-eM clasher 
med jazzfestival

Samtlige kampe ved EM i 
fodbold bliver vist i Havnepar-
ken til sommer. Men det falder 
sammen med kulturhusets ar-
rangementer i forbindelse med 
Copenhagen Jazz Festival

Bryggens fødselsdag 
aflyst

For femte gang i træk er 
Bryggens fødselsdag aflyst. 
Der mangler frivillige hænder 
og deltagelse fra det lokale 
butiksliv

Havnestad vil 
hjemtage parkering

Grundejerforeningen Havne-
stad overvejer at hjemtage 
parkeringskontrollen i områ-
det. Det skyldes blandt andet 
gratis parkeringslicenser til 
kolonihaveejere
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daginstitutionen Thorsanna bliver f lyttet 
Bryggens ældste daginstitution, Thorsanna, skal fraflytte sine to adresser i Gunløgsgade og på Artillerivej og 
i stedet flytte ind i Snorretoppens nuværende lokaler ud til havneparken. Flytningen er en del af en større 
nedjustering af daginstitutioner i hele kommunen                 side 2                                                                                                          

TANGOBAR / NJALSGADE 23D / ISLANDS BRYGGE
LOKALEUDLEJNING / TANGOSKOLE / KURSER OG FOREDRAG

DU har brug for et lokale til din fest 
Konfirmation / Bryllup / Fødselsdag,
eller bare en god fest

VI har et fantastisk lokale på Bryggen, 
og hjælper dig gerne med at arrangere 
festen

Ring til Linus 27 11 24 10 og få en snak 
om mulighederne
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isbjørnen har fået 
nye ejere
Tekst og foto: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Ægteparret Helle Appel-
quist og Johnny Svendsen 
overtog Café Isbjørnen i ja-
nuar i år.

- Johnny er født og opvok-
set på Bryggen, på Islands 
Brygge nummer 1, fortæl-
ler Helle Appelquist.

- Uden at være stamkun-
de har han altid syntes, at 
Isbjørnen var et hyggeligt 
sted, og for ham er overta-
gelsen lidt af en drøm.

Den tidligere ejer Erik 
Hansen sagde engang i et 
interview i Bryggebladet, 
at beværtningen skulle ses 
som en udvidet dagligstue 

for gæsterne. Den stemning 
er bevaret i dag, selvom der 
er sket en del forandringer: 
Ny bar, nyt inventar, nyt 
musikanlæg og flere ølha-
ner. Derudover har toilet-
terne fået en overhaling, og 
spilleautomaterne er flyttet 
til en ny placering i det ba-
gerste lokale.

Både Johnny og Helle står 
bag baren på forskellige 
tidspunkter i løbet af ugen. 
Og de kender alle stamkun-
derne ved fornavn. Hyggen 
er bevaret på Isbjørnen: 

- Vi ses, Helle.
- Tak for i dag, hils Johnny 

fra mig.

Besparelser kan tvinge Bryggens ældste 
daginstitution til at flytte
Faldende børnetal i Københavns Kommune gør, at 33 daginstitutioner 
skal lukkes eller på anden måde nedjusteres. På Bryggen betyder 
nedskæringerne, at den 110 år gamle daginstitution Thorsanna skal fraflytte 
sine to adresser og overtage institutionen Snorretoppens lokaler på gaden 
Islands Brygge. Flytningen sparer samtidig kommunen 1,3 millioner kroner

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Den selvejende institution 
Thorsanna skal fraflytte 
begge sine to adresser på 
henholdsvis Gunløgsgade 
og Artillerivej senere i år. 
Det bliver der lagt op til i 
det nedjusteringskatalog 
for københavnske institu-
tioner, som Børne- og Ung-
domsudvalget netop har 
sendt i høring. 

Op til 33 daginstitutioner 
i hele København er ind-
stillet til permanent eller 
midlertidig lukning over de 
kommende år; heraf mange 
udflytterbørnehaver. Set i 
det lys slipper Islands Bryg-
ge billigt, idet ingen insti-
tutioner i bydelen foreslås 
lukket. Den eneste Brygge-
institution, der er omfattet 
af nedjusterings-planerne, 
er den selvejende institution 
Thorsanna, der allerede i år 
vil kunne skulle flytte fra 
både den oprindelige gamle 
lejlighed i Gunløgsgade 65, 
hvor institutionen har ligget 
siden 1913, og udearealerne 
i ‘haven’ på Artillerivej 67.

Hvis forslaget bliver en-
deligt vedtaget, skal Thors-
anna fremover bo på Islands 
Brygge 35 ud til Havnepar-
ken. Hvis den adresse lyder 
bekendt for småbørnsfor-
ældre, så er det, fordi den 
kommunale daginstitution 
Snorretoppen i dag har til 
huse på netop denne adres-
se samt i Snorregade 12. 

Flytter ikke sammen
Der er ikke tale om, at de 

to institutioner skal flytte 
sammen, og der er ingen 
planer om hverken fysisk el-
ler anvisningsmæssig sam-
menlægning. I stedet bliver 
grunden udmatrikuleret, 
så Snorretoppen fremover 
skal være i Snorresgade 12 
og Thorsanna på Islands 
Brygge 35. Legepladsen 
bliver også opdelt mellem 
de to institutioner, og der 
er ingen planer om, at insti-
tutionerne skal dele nogen 
faciliteter som eksempelvis 
toiletter eller køkken. Beg-
ge institutioner bibeholdes 
altså som nu i hver deres 
bygning, men Thorsanna 
flytter lokaler og får direkte 
adgang til udearealer. Det 
oplyser Børne- og Ung-
domsforvaltningen.

300.000 kroners 
havearbejde
Det har Thorsanna nemlig 
ikke haft hidtil fra lejlighe-
den i Gunløgsgade. I stedet 
har den gamle institution 
haft en lille satellit på Artil-
lerivej med tilhørende ude-
arealer - i daglig tale kendt 
som ‘haven’ - som for gan-
ske nylig fik en opgradering 
for 300.000 kroner. Men nu 
ser det ud til, at både børn 
og voksne må sige farvel til 
både lejligheden og haven. 

- Vi er bevidste om, at 
Thorsannas udearealer er 
blevet istandsat i forbindel-
se med den løbende istand-
sættelse af udearealer i 
Københavns Kommune. 
Dette er foretaget inden, 
at der var viden om, at Kø-
benhavn skulle nedskalere 
dagtilbudskapaciteten. Det 

er planen, at de nuværende 
lejemål for Thorsanna op-
siges, oplyser Børne- og 
Ungdomsforvaltningen i et 
skriftligt svar til Bryggebla-
det.

Forventet 
nednormering
I institutionen Snorretop-
pen, der hidtil har boet i 
bygningen på Islands Bryg-
ge 35, er man overrasket 
over at få Thorsanna som 
ny nabo. Men ikke over at 
skulle fraflytte bygningen 
ud til Havneparken. Det var 
nemlig allerede planen. 

- Vi har kendt til de falden-
de børnetal længe og også 
mærket det selv. Særligt 
efter corona-perioden har vi 
oplevet, at flere småbørns-
familier vælger at flytte ud 
af byen. Så vi har færre vug-
gestuebørn, der rykker op i 
børnehaven, end for fire år 
siden, fordi familierne flyt-
ter, forklarer pædagogisk 
leder i Snorretoppen Tenna 
Tancula og fortsætter:

- Vores vuggestue er i for-
vejen nednormeret til fem 
stuer i stedet for otte og 
vores børnehave vil bliver 
nednormeret fra seks til 
fire stuer. Dermed kommer 
Islands Brygge 35 til at stå 
tomt. 

sparer 1,3 millioner 
Årsagen til Thorsannas 
flytning samt til de mange 
institutionslukninger over 
hele byen er, at børnetallet 
falder i Københavns Kom-
mune, og at der derfor står 
institutionspladser tomme. 

Det betyder, at kommunen 
har et årligt merforbrug på 
60 millioner kroner, hvoraf 
20 millioner kroner er til 
kørsel til udflytterbørneha-
ver. 

Med flytningen af Thors-
anna forventer forvaltnin-
gen at kunne spare 1,3 mil-
lioner kroner baseret på 
institutionens nuværende 
budget til husleje, rengø-
ring, grundbeløb, gård-
mænd, forsyningsudgifter 
med mere.

De i alt 33 forslag til ned-
justeringer skaber en sam-
let besparelse på 65 mil-
lioner kroner. Det har været 
et ønske fra politikerne i 
Børne- og Ungdomsudval-
get at få præsenteret forslag 
til større besparelser end 
de nødvendige 60 millioner 
kroner for at give mulighed 
for at prioritere i forslagene, 
når den endelige beslutning 
skal træffes. 

Forslagene bliver nu 
sendt i høring i fire uger. 
Herefter skal de endelige 
besparelser vedtages af 
Børne- og Ungdomsudval-
get på et ekstraordinært 
møde den 19. juni. 

Nyt tag over hovedet. I 
1913 åbnede Anna Poulsen 
Islands Brygges første dagin-
stitution i Gunløgsgade. Nu 
110 år senere kan institutio-
nen blive tvunget til at flytte. 
til nye lokaler på Islands 
Brygge 35.

den indfødte bryggedreng Johnny Svendsen og hans kone 
Helle Appelquist har overtaget 'Bryggens dagligstue': Café 
Isbjørnen
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slagterbutik overmalet med kødkritisk 
graffiti

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Slagterens Smørrebrød 
og Delikatesse
redaktion@bryggebladet.dk

‘Kød er mord’, ‘go vegan’, 
‘morder’ og en blodrød 
fuckfinger malet på vin-
duer, skilte og på den gule 
murstensfacade. Det var, 
hvad der mødte Rune og 
Sandie Ring, da de mødte 
ind i deres lille slagterbu-
tik i Leifsgade i sidste uge. 
Det unge par var selvsagt 
meget chokerede over at 
erfare, at der var blevet 
begået hærværk mod de-
res butik i løbet af natten. 

- Vi er simpelthen så 
kede af det. Vores elskede 
forretning er blevet ramt 
af hærværk på det gro-
veste i nat. Vi forstår slet 
ikke, hvordan og hvorfor 
folk kan finde på den slags, 
skrev de efterfølgende på 
butikkens Facebookside.

Selve budskaberne el-
ler gerningspersonernes 
motiver ønsker de ikke at 
kommentere.

- Vi vil ikke gå ind i de-
batten om at være veganer, 
vegetar eller kødspiser. 
Hos os er der nemlig plads 

til alle. Men vi fordøm-
mer sådanne handlinger. 
Og det gør os kede af det, 
at der findes folk derude, 
som finder det sjovt at 
ramme små virksomheder 
på den måde.

Hærværket er meldt til 
politiet, og graffitien var 
fjernet allerede senere på 
dagen. 

Slagterens Smørrebrød og Delikatesse i Leifsgade fik i sidste uge overmalet 
deres vinduer og skilte med veganske budskaber. Indehaverne var chokerede, 
men fik lynhurtigt fjernet graffitien 

slagterens smørrebrød og Delikatesse blev i sidste uge udsat 
for veganer-hærværk.

P-plads udlejes
A/B Jutlandia Hus i Erik Eriksens Gade  

har pr. 1/7 en ledig plads  
i p-kælderen 

 
Pris kr. 825 pr. måned 

 
Kontakt Finn på  

tlf. 25 24 50 40 ved interesse

FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK

DIN ANNONCE I 

20 68 11 62
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Amager Rammemand

Åbent: man-fre 08-17-00 • lør 10.00-14.00
Oliebladsgade 5 • 2300 S • 32 59 00 88

Professionel indramning
på eget værksted

35-års jubilæum
Få 20%  rabat på alle  

indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
frem til 31. maj 2022

Amagers rammemand

IN-RAMMER

Opspændte malerlærred
DAnsk kvAlitet 
16 x 43 mm blindramme i 
lamineret fyrretræ. lærred 
grundet til Olie / acryl

fra kr. 48,00

Grundejerforening overvejer 
hjemtagning af parkeringskontrol i 
Havnestad
Grundejerforeningen Havnestad går med overvejelser om at hjemtage 
parkeringskontrollen i området mellem Sturlasgade og Drechselsgade. En del af 
baggrunden er de nye ‘sommerlicenser’, der giver kolonihaveejere i HF Bryggen 
mulighed for at parkere gratis i området i sommermånederne

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Grundejerforeningen Hav-
nestad undersøger mulig-
hederne for at hjemtage 
parkeringskontrollen i hele 
licenszone HA Havnestad. 
Det bekræfter formand for 
GF Havnestad, Thomas 
Kjellberg Christensen.

- Vi er i gang med at un-
dersøge, hvilke fordele 
og ulemper, der er ved en 
hjemtagelse af parkerings-
kontrollen, og hvordan det 
ville kunne administreres. 
Skal vi eksempelvis have 
et privat parkeringsfirma 
tilknyttet, eller er der an-
dre måder, vi kan gøre det 
på. Vi sonderer stadig ter-
rænet, men vi har ikke be-
sluttet os for noget endnu, 
forklarer han. 

Grundejerforeningen har 
blandt andet været i dialog 
med parkeringsfirmaet Ap-
coa, men afsøger også an-
dre udbydere og løsninger.

selvbestemmelse 
Parkeringskontrollen har 

hidtil været varetaget af Kø-
benhavns Kommune, men 

grundejerforeningen un-
dersøger nu mulighederne 
for at hjemtage opgaven. 
Sker det, kan grundejerfor-
eningen således selv i vid 
udstrækning bestemme 
indholdet af parkeringsord-
ningen, eksempelvis priser 
for parkering eller licenser, 
hvor mange licenser der 
skal udstedes, hvor dyr en 
parkeringsbøde skal være 
med mere. 

Men først skal der ind-
hentes tilladelse fra politiet 
og kommunen, som skal 
vurdere, om almene, of-
fentligretlige hensyn, først 
og fremmest vejtekniske og 
trafikale hensyn, taler imod 
en sådan ordning. Forvalt-
ningen skal blandt andet 
vurdere, om en privat par-
keringsordning risikerer 
at skubbe eventuelle par-
keringsproblemer til tilstø-
dende områder, og i hvilken 
grad, det vil påvirke parke-
ringsmuligheder dér. 

Gratis sommerlicens
En del af baggrunden for, 
at GF Havnestad overvejer 
at hjemtage parkeringskon-
trollen i bydelen er, at det 
sidste efterår blev besluttet 

politisk, at kolonihaveejere 
i Haveforeningen Bryggen 
skal have mulighed for helt 
gratis at få en såkaldt ‘som-
merlicens’, der giver mulig-
hed for at parkere tidsube-
grænset i hele licenszone 
HA Havnestad fra 1. april 
til 31. oktober. En beslut-
ning som Thomas Kjellberg 
Christensen undrer sig 
over, at man har truffet helt 
uden at inddrage Grund-
ejerforeningen Havnestad, 
der ejer de veje, som som-
merlicenserne giver mulig-
hed for at parkere på. 

- Jeg måtte læse om det i 
pressen. Vi har slet ikke væ-
ret i dialog med kommunen 
om indførelse af sommer-
licenser. Jeg går ellers me-
get ind for dialog. Særligt 
når det handler om, at man 
gerne vil ændre på brugen 
af andre folks områder. 

Hvordan har I det i Grund-
ejerforeningen Havnestad 
med, at kolonihaveejere i HF 
Bryggen nu kan parkere gra-
tis i jeres område? 

- Jeg kan konstatere, at 
det nu er sådan, det er.  

Den nye ordning giver 
mulighed for, at der kan ud-
stedes 66 sommerlicenser, 
der giver adgang til tidsube-
grænset parkering i licens-
zone HA Havnestad. 

Kan I undvære 66 parke-
ringspladser i jeres område?

- Som jeg ser det, er der 
ikke 66 pladser i vores om-
råde, der står tomme. Men 
hvis kommunen finder ud 
af, at de nu vil give sommer-
licenser, så folk udefra kan 
parkere hos os, så kan vi jo 

blive nødt til at undvære de 
pladser. Så længe det er Kø-
benhavns Kommune, der 
står for parkeringen i vores 
område, og de vil dele licen-
ser ud uden at inddrage os, 
så er det jo sådan, det er. 
Det må vi leve med.

Er det rimeligt?
- Processen har i hvert 

fald ikke været god. 

en del af byen
Hvis grundejerforeningen 
vælger at indføre en privat 
parkeringsordning, får den 
mulighed for selv at bestem-
me, om kolonihaveejerne 
også skal have adgang til at 
parkere på vejene i området 
eller ej. Det oplyser Teknik- 
og Miljøforvaltningen. 

Ifølge Thomas Kjellberg 
Christensen er de nye som-
merlicenser én af årsagerne 
til, at man nu overvejer at 
hjemtage parkeringskon-
trollen i området. Hvorvidt 
man på sigt kommer til at 
afskaffe sommerlicenserne, 
er det dog for tidligt at sige 
noget om.

- Det er ét af elementerne 
i, at vi nu undersøger en 
mulig hjemtagelse af par-
keringen i vores område. Vi 
undersøger altid, hvordan 
vi driver vores område på 
den bedst mulige måde for 
beboerne i Havnestad. Når 
det er sagt, er vi jo heller 
ikke interesserede i at hol-
de andre ude; vi er også en 
del af byen. Men vores pri-
mære opgave er at varetage 
Havnestads interesser.

Formand for Grundejerforeningen Havnestad har svært ved 
at få øje på 66 tomme parkeringspladser i området. Men 
kommunen har givet mulighed for, at 66 kolinihaveejere i HF 
Bryggen kan parkere gratis i hele parkeringszonen i sommer-
månederne. Nu overvejer grundejerforeningen at hjemtage 
parkeringskontrollen.

Hair by DaHl
Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 

Åbningstider: Man.: lukket · 
Tirs., ons., tors., og fre.: 9.30- 17.30 · 

Lør.: 9.00-13.00

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 21.00 · Alle andre dage 12.00 – 21.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

 

P
➜

PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, c/o Ret&Råd 
Ejendomsadministration, Carlsbergvej 32, 3400 Hillerød 

tlf. 4820 7434, adm@ret-raad.dk

 
                                                      

 

                    Få en gratis prøvetime  
 Kom og mærk på egen krop, hvordan du uden 
anstrengelse kan give plads til vejrtrækningen, 
og dansen i kroppen. Bevæge livet i kroppen. 

Hver tirsdag kl 16.30       Havnestadsklinikken,         
Kigkurren 8,  Islands Brygge.          

Kontakt:   Karen Vinding    2625 4940                           

                www.karenvinding.info        

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Find Bryggebladet på Facebook og bliv 
venner med os dér! Her kan du følge med 
i vores opdateringer og give os tip om 
vores lokalområde.

FACEBLADET
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Middelfart Sparekasse har mere end 
170 års erfaring og Danmarks bedste 

kunde-image med til København. 

Læs mere og book et møde på 
midspar.dk/cph

Kalvebod Brygge 45 
1560 København V

Middelfart 
Sparekasse

Bryggens fødselsdag aflyst igen
Der bliver ingen byfest i forbindelse med Bryggens 119-
års fødselsdag til sommer. Bydelens små lokale butikker 
bruger deres kræfter på at holde hjulene kørende, og 
nytilkomne kædeforretninger er ikke interesserede i at 
bidrage til festen

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

For femte år i træk må Bryg-
gens fødselsdag aflyses. Der 
mangler frivillige hænder, og 
opbakningen fra de lokale bu-
tikker er vigende. Derfor har 
det ikke været muligt at sta-
ble den traditionsrige byfest 
på benene i år.

119 lys i lagkagen
Sidste gang Bryggens fød-
selsdag blev afviklet var 
helt tilbage i 2019, hvor by-
delens 114 års fest blev fej-
ret med live musik, beatbox, 
snobrød og meget andet. I 
år fylder Islands Brygge så 

119, men dagen bliver igen i 
år forbigået i stilhed.

Hvor aflysningerne i 2020 
og 2021 skyldtes corona-
nedlukninger og senfølger, 
har det i de seneste par år 
vist sig tiltagende svært at 
mønstre frivillige kræfter 
til at løfte de mange organi-
satoriske og praktiske opga-
ver. Og selvom aflysninger-
ne de seneste år er blevet 
mødt med stor skuffelse og 
ærgrelse, har det ikke vist 
sig i en tilsvarende opbak-
ning til arbejdet bag festen. 

Butikker melder bod 
forbi
Samtidig har de lokale for-
eninger og forretningsdri-

vendes lyst til at deltage 
med boder og aktiviteter 
også været dalende. Ifølge 
Handelsstandsforeningen 
har ingen af de nye, store 
kæder, der har åbnet for-
retninger på Bryggen det 
sidste par år, ønsket at del-
tage. Hverken med arbejds-
timer eller med boder på 
selve dagen. Derfor har Is-
lands Brygges Lokalråd og 
Islands Brygges Handels-
standsforening, der i fælles-
skab har været tovholdere 
på planlægningen, besluttet 
at kaste håndklædet i rin-
gen i år. 

sidst Bryggens fødselsdag blev afholdt var i september 2019, hvor bydelen fyldte 114 år.

Tekst og foto: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

- Elias er min søn på to år, 
forklarer den nye ejer, Ibra-
him Ismaili, og butikken 
'Elias Cykler' i Isafjordsga-
de er navngivet efter ham.

Hvad så hvis du får barn 
nummer to, skal du åbne 
butik nummer to med et nyt 
navn?

- Jeg har endnu ingen pla-
ner om barn nummer to lige 
med det samme, men jeg 
bliver næsten nødt til det, 
siger Ibrahim med et lille 
smil.
Ibrahim har arbejdet som 
cykelsmed de seneste 12-13 
år, heriblandt hos Bryggen 
City Cykler i Leifsgade.

Ibrahim gør alt, hvad en 
god cykelsmed gør: Han fik-
ser din cykel så hurtigt som 
muligt. Han klarer også alle 

vedligeholdelsesopgaver 
såsom forårs- og vinterklar-
gøring.

Der sælges desuden cy-
keltilbehør og nye og brug-
te cykler. De nye cykler er 
fra Remington, Tunturi, 

Velo Lux, Falcon og Ral-
son Nordic (Mejer Cykler). 
Brugte cykler koster fra 
1.800 kroner og de nye fra 
3.000 kroner og opad.
Butikken har i øvrigt cykel-
udlejning. 

Ny cykelforretning er ibrahims 
andet barn



6 BRYGGEBLADET    16. maj 2024NYHEDER

eM fodboldfest sender jazzfestival inden døre
Når TV2 til sommer viser samtlige kampe ved fodbold-VM, falder det sammen med Kulturhuset Islands Brygges 
arrangementer i forbindelse med Copenhagen Jazz Festival. Alle de planlagte jazzkoncerter rykkes derfor fra 
havnekajen og ind i kulturhusets sal
Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Palle Vedel
redaktion@bryggebladet.dk

Der er lagt op til den helt 
store fodboldfest, når TV2 
viser samtlige kampe ved 
det kommende fodbold-EM 
på storskærm i den privat-
ejede del af Havneparken. 
Det sker fra den 14. juni 
og frem til finalekampen 
den 14. juli. Ved samme 
lejlighed rykker TV2 også 
deres EM-studie til Islands 
Brygge. 

indendørsjazz
Men den store sportsbegi-
venhed falder sammen med 
et andet fast sommerarran-
gement på Islands Brygge 
kun få hundrede meter væk, 
nemlig Kulturhuset Islands 
Brygges række af jazzkon-
certer under Copenhagen 
Jazz Festival under navnet 
‘Jazz by the Sea’. Jazzmusik 
og jubelbrøl harmonerer 
ikke nødvendigvis, og der-
for har man fra kulturhuset 
og jazzfestivalens side be-
sluttet at rykke sommerens 
koncerter inden døre. 

- Vi er opmærksomme 
på, at der er fanpark under 
EM i Havneparken, og vi er 

i dialog med arrangørerne, 
forklarer leder af Kulturhu-
set Islands Brygge, Thomas 
Hedegaard Bøgh, og fort-
sætter:

- Jazz by the Sea laves i 
samarbejde med Copen-
hagen Jazz Festival, og vi 
er blevet enige om, at vi i 
år flytter koncerterne ind i 
salen og laver aftenkoncer-
ter derinde. Vi forventer at 
gennemføre Jazz by the Sea 
med udendørs koncerter, 
som vi plejer, i 2025.

Læs mere om fodbold-EM 
på Islands Brygge på fodbold-
festen.com. Programmet for 
Copenhagen Jazz Festival of-
fentliggøres løbende på jazz.
dk

,
et stort antal borgerhenven-
delser har gjort forunder-
søgelsen af en ny cykel- og 
gangbro mellem Islands 
Brygge og Enghave Brygge 
113.000 kroner dyrere end 
forventet. 

Hvert år deltager Kulturhuset 
Islands Brygge i Copen-
hagen Jazz Festival med 

arrangementsrækken Jazz 
byt the Sea. Men i år falder 

festivalen sammen med EM 
i fodbold, der bliver vist på 
storskærm i Havneparken.

ingen styrkelse af havnebus-
drift når sydhavnsmetroen 
åbner
Der er alligevel ikke udsigter til en styrkelse af havnebus-
driften mellem Islands Brygge og Enghave Brygge, når 
sydhavnsmetroen åbner i næste måned
Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Når sydhavnsmetroens fem 
nye stationer åbner den 22. 
juni, får beboerne på den 
sydlige del af Islands Bryg-
ge kun en kort sejltur med 
havnebussen til stationen 
på Enghave Brygge. Allige-
vel er der ikke udsigt til, at 
havnebussen kommer til at 
sejle med højere frekvens 
mellem de to bydele. Det 
ligger fast, efter at Borger-
repræsentationen har be-
sluttet, hvordan busnettet 
skal justeres i kølvandet på 
åbningen af den nye metro-
linje, baseret på input fra 
Movia. Og her er havnebus-
serne ikke nævnt på noget 
tidspunkt. 

- Mulighederne for at styr-
ke havnebusforbindelsen 
mellem det sydlige Islands 
Brygge og Enghave Brygge 
er desværre begrænsede 
og kan ikke umiddelbart 
gennemføres, uden at det 
vil skabe forringelser for 
havnebusbetjeningen an-
dre steder i havnen, da alle 
både er i drift. De mulig-
heder, der er, undersøges 
og medtages i den havne-

busanalyse, som Movia er 
ved at udarbejde, oplyser 
plandirektør i Movia, Per 
Geller, til Bryggebladet og 
forklarer, at den planlagte 
cykel- og gangbro over hav-
nen også er en del af for-
klaringen på, hvorfor man 
ikke piller ved frekvensen i 
denne omgang.

- Undervejs i arbejdet 
med at tilpasse busdriften, 
har en gang- og cykelbro 
over vandet mellem de to 
bydele også været på tegne-
brættet. Det er en væsentlig 
grund til, at en styrkelse af 
havnebusdriften mellem de 
to bydele ikke har haft et 
særligt fokus i arbejdet med 
bustilpasningen til Syd-
havnsmetroen.

Potentiale
I marts sagde Per Geller 
ellers til Bryggebladet, at 
“Movia og Københavns 
Kommune, som finansie-
rer havnebusdriften, er op-
mærksomme på potentialet 
og vil undersøge hvilke 
muligheder, der eventu-
elt kan være i forhold til at 
styrke forbindelsen mellem 
Islands Brygge Syd og Eng-

have Brygge.” Men det har 
altså ikke givet anledning 
til at anbefale en opgrade-
ring af havnebusdriften 
over for politikerne. Per 
Geller forsikrer dog, at man 
vil holde øje med, om beho-
vet ændrer sig i fremtiden. 

- Det er uvist, hvor meget 
havnebusser kan udnytte 
potentialet mellem de to by-
dele, da de sejler med en re-
lativt lav frekvens sammen-
lignet med andre kollektive 
trafikformer i København. 
Det er noget vi vil holde øje 
med, når Sydhavnsmetroen 
åbner. Viser det sig, at beho-
vet er stort, vil vi sammen 
med Københavns Kommu-
ne tage mulighederne op til 
genovervejelse.

Borgerhenvendelser fordyrer 
broundersøgelse
Forundersøgelse af den kommende cykel- og gangbro 
mellem Islands Brygge og Enghave Brygge blev 113.000 
kroner dyrere end forventet. Budgetoverskridelsen 
skyldes et stort antal borgerhenvendelser og 
aktindsigtsanmodninger efter undersøgelsens afslutning
Tekst: Andreas Kirkeskov
Illustration: Henning Larsen 
Architects
redaktion@bryggebladet.dk

I august sidste år afleverede 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen en rapport, der blandt 
andet undersøgte forskel-
lige mulige linjeføringer 
for en ny cykel- og gangbro 
over havneløbet, til politi-
kerne i Teknik- og Miljøud-
valget. Det var med basis i 

disse forundersøgelser, at 
det blev besluttet at arbej-
de videre med en bro mel-
lem Sirius Plads på Islands 
Brygge og øen Lyngholm 
på Enghave Brygge. 

7,2 procent
Men efter at forundersøgel-
sen var afsluttet, modtog 
Teknik- og Miljøforvalt-
ningen et stort antal an-
modninger om aktindsigt 

fra borgere, som det tog 
lang tid at besvare. Og det 
øgede tidsforbrug til dette 
har gjort, at budgettet for 
forundersøgelsen er blevet 
overskredet med 7,2 pro-
cent. Det betyder at under-
søgelsen har kostet 113.000 
kroner mere end de 1,5 mil-
lioner kroner, der var afsat. 

De 1,5 millioner kroner 
blev afsat i overførselssa-
gen 2021-2022, og restbud-
gettet på 113.000 kroner 
bliver dækket af Teknik- og 
Miljøforvaltningens over-
skuds- /underskudsmodel.
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Haveforening løfter sløret for ny mikro-genbrugsplads
Brugte møbler, tøj, service og meget andet får bedre muligheder for at finde et nyt hjem, inden de når 
endestationen på Haveforeningen Sønderbros spritnye mikro-genbrugsstation

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Erik Jørgensen
redaktion@bryggebladet.dk

- De ting, vi ikke længere 
har brug for derhjemme, en-
der jo tit i folks sommerhu-
se og kolonihaver, fortæller 

haveejer og specialkonsu-
lent i MiljøPunkt Nørrebro 
Erik Jørgensen, mens han 
viser stolt rundt på den nye 
mikro-genbrugsstation i 
Haveforeningen Sønderbro. 

- Så folk har en del gamle 
sager i deres huse, som de 

på et tidspunkt får brug for 
at skaffe sig helt af med. 

Men nu får det gamle 
skuffedarium, overskuds-
europallen, det skårede por-
celæn og sommertøjet, der 
af mystiske årsager ikke 
længere passer, mulighed 

for at få nyt liv på den lille 
genbrugsplads, der udover 
at være afsætningsplads for 
storskrald også fungerer 
som byttecentral for alt fra 
inventar til overskudstræ 
og andre byggematerialer, 
der kan gøre gavn andet-

steds. 
Med sin træindhegning 

og nylagte fliser er mikro-
genbrugspladsen nærmest 
hyggelig på sin egen rustik-
ke måde, og flere haveejere 
har da også taget plads på 
et par indleverede stole, der 

står under halvtaget. På en 
hylde står en tilsluttet el-ke-
del, så man kan lave sig en 
kop pulverkaffe, mens man 
nørkler med et mindre byg-
ge- eller reparationsprojekt 
i det lille værkstedsareal.

Puljepenge og knofedt
HF Sønderbro havde tidli-
gere fyldt op til ti containere 
med storskrald om året. Så 
da Københavns Kommune i 
september sidste år sløjfede 
storskraldsordningen, blev 
gode råd pludselig dyre. 
Men med en økonomisk 
saltvandsindsprøjtning på 
370.000 kroner fra ‘Grøn-
ne Fællesskaber-puljen’, 
75.000 kroner af forenin-
gens egne midler og en for-
længet weekend med godt 
med knofedt fra over 50 be-
boere i haveforeningen blev 
den nye genbrugsstation 
rejst. I sidste uge blev den 
så indviet og taget i brug. 

Efter planen skal der nu 
hyres en gårdmand, der 
kommer forbi et par timer 
om ugen og sørger for, at alt 
fungerer, som det skal. Men 
den daglige drift og vedlige-
hold af genbrugsstationen 
står beboerne for på frivil-
lig basis. 

der var høj sol og fælles-mil-
jøsang, da Haveforeningen 
Sønderbro indvidede den nye 
mikro-genbrugsstation

Bryggebroen får først ny belægning i sommerferien
Vådt og ustadigt vejr forsinker færdiggørelse af belægningen på Bryggebroen endnu en gang. Nu forventes arbejdet 
først færdiggjort til sommer

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Bryggebroen var igennem 
et større renoveringsarbej-
de sidste sommer. Men ar-
bejdet, der oprindeligt var 
planlagt til at vare i ti uger, 
har været forfulgt af uheld 
og dårligt vejr, der har for-
sinket færdiggørelsen be-
tydeligt. Nu forventer Tek-
nik- og Miljøforvaltningen 
først, at de sidste udeståen-
der kan gøres helt færdige i 
løbet af sommerferien. 

Vådt vejr
Renoveringen skulle ellers 
have været overstået alle-
rede sidste sommer. Men 
den våde sommer og det 
lige så våde efterår gjorde, 
at dele af projektet blev for-
sinket. Blandt andet skulle 
kunststofbelægningen på 
gangarealet og cykelbanen 
nemlig udskiftes, og det 
kræver tørvejr, hvilket der 
var langt imellem sidste ef-
terår. Derfor blev denne del 

først færdiggjort sidst på 
efteråret. 

Ujævnt
Men det viste sig hurtigt, 
at den hellige grav alligevel 
ikke var velforvaret. Mange 
cyklister, der dagligt kører 
over broen, bemærkede 
nemlig, at underlaget var 
meget ujævnt. Derfor var 
det nødvendigt at lægge 
endnu et slidlag, for at gøre 
turen over broen mindre 
bumpende. Men som tidli-
gere kan dette kun laves i 
tørvejr, og derfor blev tids-
horisonten rykket til for-
året 2024. 

Her er vi så nu, men un-
derlaget på Bryggebroen er 
stadig lige ujævnt. Det skyl-
des ifølge forvaltningen, at 
vejret fortsat ikke har været 
med projektet. Derfor ud-
skyder man nu færdiggørel-
sen helt frem til skolernes 
sommerferie.

- Der udestår fortsat et 
arbejde med opretning af 
broens belægning samt 
en overfladebehandling af 

broens stålkonstruktioner. 
Det våde efterår sidste år 
betød, at arbejdet stod stille 
i lange perioder, da udlæg-
ning af en ny kunststofbe-
lægning kræver tørt vejr. 
Den store mængde trafik 
på broen og det fortsat usta-
dige vejr om foråret bety-
der, at det ikke er muligt 
at færdiggøre belægningen 
før i skolernes sommerfe-
rie. Også malerbehandlin-
gen af stålkonstruktionen 
vil blive færdiggjort i som-
merferien, oplyser Teknik- 
og Miljøforvaltningen i et 
skriftligt svar.

En præcis tidshorisont 
kan forvaltningen ikke op-
lyse, da det afhænger af, 
hvordan vejret arter sig. 
Men forventningen er, at 
det bliver færdiggjort i lø-
bet af skolernes sommer-
ferie.

Renoveringen af Brygge-
broen, der skulle have været 
færdiggjort på ti uger, ender 

nu med at have taget mere 
end et år. 
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Gas- og vandledninger i vejen for nye gadetræer i egilsgade
Amager Vest Lokaludvalg drømmer om at plante 34 nye gadetræer i Egilsgade. Men forsyningsledninger under 
gaden gør projektet dyrt og svært at gennemføre

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

Københavns Kommune 
har en målsætning om at 
plante 100.000 nye træer i 
byen frem mod 2025, heraf 
10.000 nye by- og gade-
træer på kommunale veje. 
Amager Vest Lokaludvalg 
foreslår nu, at 34 af dem 
kan plantes i Egilsgade. Det 
er ét af de syv ønsker, som 
lokaludvalget har fremsat 
forud for forhandlingerne 
om kommunens budget for 
2025, der finder sted til ef-
teråret. 

Rørbøvl
Amager Vest Lokaludvalg 
har efter eget udsagn været 
i dialog med borgerne, som 
bakker op om flere gade-
træer i Egilsgade. Teknik- 
og Miljøforvaltningen er 
dog mindre lune på idéen. 
Af forvaltningens input til 
lokaludvalgets forslag frem-
går det nemlig, at Egilsgade 
ikke er en optimal gade at 
plante nye træer i. Det skyl-
des, at der i den ene side af 
vejen er en gasledning og i 
den anden side af vejen en 
vandledning i støbejern. 
Begge ledninger kunne i 
teorien godt omlægges for 

at gøre plads til nye træer. 
Men det ville være en be-
sværlig og bekostelig af-
fære. 

Bytræer i bydelen
I stedet foreslår Teknik- og 
Miljøforvaltningen, at lo-
kaludvalget fremsætter et 
bredere ønske om ‘Flere 
bytræer i Amager Vest’. Det 
gjorde lokaludvalget sidste 
år, og hvis forslaget gen-
fremsættes, vil forvaltnin-
gen have bedre muligheder 
for at finde hensigtsmæs-
sige placeringer af gade-
træer, end hvis der specifikt 
ønskes ”på Egilsgade”. 

Forvaltningen har ikke 
regnet på, hvad det præcis 
vil koste at omlægge rørene 
i Egilsgade for at muliggøre 
de foreslåede 34 træer. Men 
hvis der eksempelvis opret-
tes en pulje på to millioner 
kroner til at plante træer i 
Amager Vest, ville det kun-
ne række til cirka 20 nye 
bytræer. 

Hans Tausen vender hjem til Bryggen
Den velkendte gipsstatue af Hans Tausen i Hans Tausens Kirke bliver erstattet af en ny udgave i bronze. Den nye 
statue markerer samtidig 100-året for Hans Tausens Kirke senere på året

Tekst: Andreas Kirkeskov
Foto: Britta Ege
redaktion@bryggebladet.dk

I næsten et år har gipsfigu-
ren af Hans Tausen været 
fraværende i kirkerummet 
i Hans Tausens Kirke. Men 
snart vender reformatoren 
fra Ribe tilbage til kirken 
i Halfdansgade, som han 
lægger navn til. Og nu i en 
ny støbning i bronze. Det 
sker for at markere, at kir-
ken fylder 100 år senere på 
året. 

Flyttet til Odense
Den oprindelige gipsfigur 
blev fjernet i juli sidste år 
og er siden blevet stillet 
op i Hans Tausens Kirke i 
Odense. 

Den nye bronzestatue bli-
ver støbt i denne uge og sat 
op på pladsen foran kirken. 
Den forventes at blive opsat 
i juni, og der vil blive holdt 
en reception i den anled-
ning. 

Johannes Clausen Bjergs 
gipsfigur af Hans Tausen 

blev sidste sommer flyttet 
fra Hans Tausens Kirke på 
Bryggen til Hans Tausens 

Kirke i Odense. Snart bliver 
en ny bronzestatue sat op på 

pladsen foran kirken.

Amager Vest Lokaludvalg foreslår, at der findes penge til at plante 34 nye gadetræer i Egilsgade næste gang, der skal forhand-
les om København Kommunes budget.
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Christianshavns Lokaludvalg vil have bedre trafikal løsning 
ved Lille Langebros landing
Lille Langebros landing på Amager-siden er forvirrende og skaber farlige situationer for både gående og cyklister. 
Det mener Christianshavns Lokaludvalg, der håber på at få problemet på forhandlingsbordet, når kommunens 
budget for 2025 skal forhandles på plads
Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

De trafikale forhold ved 
Lille Langebros landing på 
Amagersiden bør laves om, 
så det bliver sikrere og min-
dre forvirrende for cyklister 
og gående at komme til og 
fra broen. I hvert fald hvis 
det står til Christianshavns 
Lokaludvalg, som har en 
forbedring af trafikforhol-
dene ved broen på deres 
ønskeseddel, når der skal 
forhandles om budgettet for 
2025 til efteråret. 

3,5 millioner kroner
Det har lokaludvalget fore-
slået før, i 2023, og derfor 
har Teknik- og Miljøfor-
valtningen også allerede 
udarbejdet et såkaldt bud-
getnotat på forslaget. Det 
budgetnotat tog udgangs-
punkt i etablering af et støt-
tepunkt for fodgængere ved 
brolandingen samt ændring 
af hellerne midt på Lange-
brogade for at optimere kø-
rekurver med mere. Ifølge 
Teknik- og Miljøforvaltnin-
gen vil dette koste et sted 
mellem 3 og 3,5 millioner 

kroner at bygge. Om det 
sker, afhænger af, om po-
litikerne vælger at afsætte 
penge til projektet, når de 
forhandler om budgettet for 
2025 til efteråret. 

Christianshavn Lokaludvalg 
vil have bedre trafikale for-

hold ved Lille Langebro.

Lokaludvalg foreslår tre rundkørsler ombygget til lyskryds
Byg de tre rundkørsler på Ørestad Boulevard om til lyskryds, så jordtransport til Lynetteholm kan køre denne vej 
frem for via Artillerivej og Røde Mellemvej. Det foreslår Amager Vest Lokaludvalg i sine indstillinger til efterårets 
budgetforhandlinger

Tekst og foto: Andreas 
Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

I dag kører hundredevis af 
tunge jordtransporter hver 
dag via blandt andet Artil-
lerivej og Røde Mellemvej 
i forbindelse med anlægget 
af den kunstige ø Lynet-
teholm. Men stod det til 
Amager Vest Lokaludvalg, 
burde størstedelen af disse 
store lastbiler køre via Vej-
lands Allé og Ørestad Bou-
levard for at undgå at køre 
igennem beboelsesområder 
og forbi skoler og daginsti-
tutioner, hvor mange børn 
færdes i trafikken. 

Farlige rundkørsler
Problemet er, at der på 
Ørestad Boulevard er tre 
rundkørsler, der i forvejen 
er meget usikre og ulykkes-
belastede, hvilket ikke ville 
blive bedre af en stigning i 
lastbiltrafik på vejen. Der-
for fremsætter Amager Vest 
Lokaludvalg nu ønske om, 
at de tre rundkørsler byg-
ges om til lyskryds. Det 
gør udvalget i sine ønsker 
til Københavns Kommunes 
budget for 2025, der bliver 
forhandlet til efteråret. Her 

skal politikerne på rådhuset 
så tage stilling til, om de vil 
afsætte penge til at ombyg-
ge de tre rundkørsler. 

I Teknik- og Miljøfor-
valtningen er man som 
udgangspunkt positivt ind-
stillet over for forslaget. I 
forvaltningens kommenta-
rer til Amager Vest Lokal-
udvalg lyder det således, at 
“forvaltningen vurderer, at 
initiativet er et godt forslag, 
som tidligere har været 
meldt ind til budget uden at 
få tildelt midler. Det vil for-
bedre forholdene på vejen 
for lastbiler, der således i 
højere grad vil vælge denne 
rute frem for Artillerivej, 
Røde Mellemvej m.fl.”

Metroplaner
Måske sparker lokaludval-
get ligefrem en åben dør 
ind, da to af de tre rund-
kørsler sandsynligvis vil 
blive ændret under alle om-
stændigheder, hvis en ny 
metrostation ved DR-byen 
bliver realiseret i fremti-
den. “De to sydligste rund-
kørsler bliver dog påvirket/
ombygget i forbindelse med 
en evt. kommende sydlig 
linjeføring for Metro M5 og 
vil skulle koordineres med 

erstatningen til lyskryds", 
skriver Teknik- og Miljøfor-
valtningen. 

Forvaltningen estimerer, 
at der, hvis alle tre rund-
kørsler skal bygges om, 
skal findes 50 millioner 
kroner ved budgetforhand-
lingerne. 

Hvis det står til Amager Vest Lokaludvalg bør rundkørslerne på Ørestad Boulevard bygges 
om til lyskryds, så tunge jordtransporter til og fra Lynetteholm kan benytte vejen og dermed 
undgå Artillerivej og Røde Mellemvej. 
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Havneparken før, nu og i fremtiden
I forbindelse med fejringen af 40-året for Havneparkens tilblivelse blev der både reminisceret over fortiden og skuet 
ind i fremtiden for området

Fra en døende havn til en levende park
Havneparken fyldte 40 år den 28. april, og begivenheden blev fejret i kulturhuset. Historien om de 3-400 frivillige 
bryggeboere, der anlagde en park på en weekend, er blevet genfortalt mange gange – men det er en god historie. 
Udover at genopleve begivenhederne fra dengang bød dagen på en snak om, hvad der rører på sig lige nu, og om 
parkens fremtid

Af: Klaus Mygind, medlem 
af Borgerrepræsentationen 
for SF og ordstyrer ved 
debatten om Havneparken i 
Kulturhuset Islands Brygge

Tre hovedpersoner i skabel-
sen af Havneparken genså 
hinanden i Kulturhuset. 
Det var bryggeaktivist gen-
nem 40 år Gertrud Eggers, 
tidligere overborgmester 
Jens Kramer Mikkelsen og 
tidligere byplanborgmester 
Villo Sigurdsson. De man-
ge fremmødte fik en sjov 
og indimellem skarp, men 
kærlig debat om, hvad der 
skete.
Gertrud beskrev forar-
bejdet til den store ar-
bejdsweekend 28.-29. april 
1984, hvor 3-400 bryggebo-
ere tog sagen i egen hånd. 
Der var en fantastisk dag, 
hvor års forberedelse med 
mange forslag og diskussio-
ner blev realiseret. 

en anden dagsorden
Villo takkede Bryggebo-
erne for, at de havde stoppet 
de ideer for brug af havne-
området, der viste sig på 
den anden side af Havnen 
med uinspirerende kontor-
bygninger og hotellet tæt på 
kajkanten. Bryggeboerne 
fik sat en anden dagsorden. 
Villo spillede bolden over til 
Jens Kramer, der roste hele 
udviklingen af Havnepar-
ken og Islands Brygge. Vi 
- bryggeboere, byplanlæg-
gere og politikere - formå-
ede at skabe noget fælles, 
selvom vi startede med for-
skelligt udgangspunkt og 
uenigheder. På den måde 

blev Havneparken og Is-
lands Brygge endnu bedre.

Bryggen under vand
40 år - hvad nu? var over-
skriften på tidligere stads-
arkitekt Camilla Van Deurs’ 
foredrag. Havneparken er 
et fantastisk sted, men nu 
fremstår den lidt træt. Det 
særlige ved Havneparken 
er dens publikum. Her 
kommer forskellige menne-
sker fra alle dele af Hoved-
staden. Camilla advarede 
mod, at parken blev min-
dre åben og fyldt op med 
organiserede aktiviteter.  
Havneparken er vores fæl-
les dagligstue. Badning for 
alle er det primære, i hvert 
fald om sommeren. Én ud 
af otte, der kommer forbi 
Havneparken, tager ophold. 
Andre steder er det én ud af 
fyrre.

Hun lagde vægt på, at ska-
belsen af Havneparken var 
udtryk for en københavnsk 
metode, hvor borgerne ta-
ger sagen i egen hånd og 
udarbejder forslag og får 
sat ting i gang. Den gælder 
stadig. Måske skulle Hav-
neparken give mere plads 
til borgerinitiativer.
Camilla sluttede af med at 
vise en fremskrivning af 
vandstanden i 2110. Her vil 
det meste af Islands Brygge 
stå under vand, hvis havnen 
ikke lukkes af ud mod Øre-
sund.

Hvad skal havneparken 
bruges til?
I forlængelse af stadsar-
kitektens oplæg var der 
paneldebat med teknik- og 
miljøborgmester Line Bar-
fod og formændene for lo-
kalråd, grundejerforening 

og handelsstandsforening 
om fremtiden.
Der var enighed om Hav-
neparkens betydning. Der 
var enighed om at støj- og 
affaldsproblemerne ikke 
var løst, men der er sket en 
forbedring. Alle ville gerne 
være med til forsøg med re-
turordninger på pizzabak-
ker, engangsemballage og 
indførelse af genbrugskop-
per. Tivolisering af Parken 
blev diskuteret. Skal der 
være flere kommercielle ak-
tiviteter? Det var der ikke 
enighed om. Grundejerfor-

eningen Havnestaden har 
udlejet deres areal til TV2, 
så der kommer storskærm-
visninger af alle EM-fod-
boldkampe. Formand for 
grundejerforeningen, Tho-
mas Kjellberg Christensen, 
sagde, at de sammen med 
TV2 har sikret en god af-
vikling, som Bryggeboerne 
også får glæde af. 
Skal foreningerne have 
bedre muligheder i Havne-
parken, særlig i vinterhalv-
året? Der blev set positivt 
på, at der er mange flere, 
der bruger parken til fysisk 

træning.
Det var en konstruktiv 
debat, der varsler en god 
fremtid for Havneparken, 
hvor kommune, grundejer-
foreninger og alle andre, 
der vil skabe et godt liv i 
Havneparken, samarbejder 
og løser problemerne.

ikke adgang til vandet. Frem til Havneparkens tilblivelse i 1984 var bryggeboerne afskåret fra 
havneløbet. Billedet er fra omkring 1955. 
 Foto: Islands Brygges Lokalhistoriske Forening og Arkiv

Levende park med et kulturhus og aktiviteter i vandet. Fotoet er fra omkring 2008.  
 Foto: Ricardo Ramirez

Nutid og fremtid. Deltagere er Jan Oster, Line Barfod, Thomas Kjellberg Christensen, Henrik 
Bo Hansen, Henrik Krabbe, Camilla Van Deus og dirigent Klaus Mygind 
 Foto: Jason Gauthier

Veteranerne. (fra venstre) Tidligere Overborgmester Jens 
Kramer Mikkelsen, bryggeaktivist Gertrud Eggers og tidligere 
byplansborgmester Villo Sigursson.   
 Foto: Jason Gauthier
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Havneparken fyldte 40 år
 
 

Arbejdsgruppen ”Havneparken fylder 40 år” består af Islands Brygges Lokalråd, Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og Arkiv, Kulturhuset Islands Brygge, Natteravnene, Bryggebladet og 

private bryggeboer  
Læs mere på Havneparken40.dk

Arbejdsgruppen bag ”Havneparken fylder 40 år ” takker: 
 · Amager Vest Lokaludvalg (AVLU) 
 · Genbryggen 
for økonomisk støtte. Uden dem, ingen fest

Vi takker også: 
 · Kulturhuset Huset Islands Brygge 
 · Toft Vin 
for teknisk- og materielstøtte, brug af lokaler og de gode drikkevarer

Tak til Bryggens Spisehus(og Anton) for god behandling

En stor tak til de medvirkende i diskussionspanelet: 
Gertrud Eggers fra Havnefrontgruppen · Tidligere byplanborgmester Villo 
Sigurdsson · Tidligere overborgmester Jens Kramer Mikkelsen · Teknik og 
miljøborgmester Line Barfod · Arkitekt Camilla van Deurs · Formand for 
Islands Brygges Lokalråd Jan Oster · Formand for G/F Havnestaden Thomas 
Kjellberg Christensen · Formand for G/F Artillerivej Syd(GAS) Henrik Bo 
Hansen · Formand for Islands Brygges Handelsstandsforening Henrik Krabbe 
· Borgerrepræsentant Klaus Mygind(Dirigent)

Desuden en stor tak til de frivillige: 
Verner Langballe · Sussie Elmann Paddison · Jack Mortensen ·  
William Gauthier · Jason Gauthier · Jean Gauthier · Pim de Jager  
· Karin Adriansen og Birgitte Clasen 

28. april 1984 -  
fra den første  
arbejdsdag  
i Havneparken

 
Foto: Karin Adriansen/  

Birgitte Clasen

Tekst: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Bryggens Bogskab lå seks 
og et halvt år i Havnepar-
ken, men i november 2023 
var det slut. Mange ærgrede 
sig over tabet af det populæ-
re bogskab, der altid bugne-
de med bøger. Men allerede 
kort tid efter nedtagningen 
startede der en Facebook-
gruppe med navnet Genrejs 
Bryggens Bogskab (GBB). 
Og inden længe blev der 
søgt om penge og bevilget, 
heriblandt fra Genbryggen. 

Pim de Jager fra Islands 
Brygges Lokalråd har væ-
ret tovholder for projektet, 
og han er selv i gang med 
at bygge det ved Kigkur-
ren. Han præsenterede 
projektet til Havneparken 
40 år. Hvis alt flasker sig, 
vil man kunne bruge Bryg-
gens Bogskab version 2 fra 
juni i år.

specifikationer
Bogskabet er et modulop-
bygget skab, som bliver 
bygget i støbekrydsfiner-
plader på 21 mm tykkelse, 
med facadebeklædning 
til udsmykning. I skabets 
bund vil der ligge ballast 
som gør, at det ikke kan flyt-

tes/væltes. Skabslågerne af 
plexiglas vil der være 18 af, 
som alle er 60 cm brede og 
cirka 30 cm høje. Skabet er 
cirka 180 cm bredt og 60 
cm dybt med en højde på 2 
meter.

Det er aftalt med KIB at 
placere bogskabet foran 
kulturhuset på kajsiden. Ef-
ter aftalen skal skabet stå 
på denne placering i to år, 
hvorefter det evalueres, om 
placeringen er den rigtige i 
forhold til brugervenlighed, 
hærværk og så videre.

67 dias fra 1984 op til overfladen
Tekst: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Der gemte sig en god histo-
rie blandt de første mails, 
der tikkede ind på Havne-
parken40.dk. Karin Adri-
ansen, der boede i Bergt-
horasgade i 1984, var med 
til at fotografere Havnepar-
kens tilblivelse.

Her er Karin Adriansens 
mail i sin helhed:

”Jeg deltog i begivenhe-
derne i 1984 sammen med 
min på det tidspunkt med-
studerende Birgitte Clasen 
fra Arkitektskolen i Køben-
havn.

Vi uddannede os på det 
tidspunkt i visuel kommuni-
kation og stod for et lysbil-

ledshow, der dokumente-
rede aktiviteterne.

Jeg har stadig lysbille-
derne og vil gerne benytte 
lejligheden til at få dem 
overdraget til lokalhistorisk 
forening – og vi vil gerne 
deltage ved arrangementet 
til april, hvis muligt?

Jeg kan huske, at vi fik 
sponsoreret film fra fotobu-

tikken i Njalsgade, og de ud-
stillede nogle af vores fotos 
– måske er det den samme, 
der ligger der endnu? (Ja, 
Njal Foto, red.)”.

Alle 67 dias blev scannet 
af Islands Brygges Lokalar-
kiv og blev vist den 28. april. 
De bliver uploadet på www.
havneparken40.dk primo 
juni. 

Jan Oster –  
Bryggens helt

Tekst: Jean Gauthier
redaktion@bryggebladet.dk

Genbryggen giver med jæv-
ne mellemrum en hæders-
pris til en bryggebo eller 
en gruppe bryggeboer, som 
har udrettet noget særligt 
for Bryggens ve og vel. I 
år var det Islands Brygges 
Lokalråds formand, der 
blev hædret. Ved præsen-
tationen af prisen under 
Havneparkens 40-års jubi-
læum blev der fremhævet 
to projekter, hvor Jans del-
tagelse blev beskrevet som 
udslagsgivende.

Fællesskabet Kigkurren 

omhandler midlertidig an-
vendelse af en tom grund 
ved Kigkurren til et grønt 
byrum og til opbygning af 
lokale fællesskaber og akti-
viteter på området. Projek-
tet er blevet realiseret, og en 
del bryggeboer har fået sig 
en plantekasse. Derudover 
bliver den lille plads ofte 
brugt som en lommepark, 
hvor der afholdes arrange-
menter. På sigt arbejder Lo-
kalrådet for, at hele pladsen 
ved Kigkurren omdannes 
til et grønt byrum, der ind-
byder til rekreativt ophold 
og støtter opbygningen af 
lokale fællesskaber og ind-

går i en grøn forbindelse 
mellem havnen, Havnepar-
ken og Amager Fælled.

Genbryggen fremhæver 
desuden Jans ihærdige ar-
bejde med at holde Gen-
bryggens husleje i ro. I 
efteråret 2022 frygtede gen-
brugsbutikken at blive nødt 
til at lukke på grund af stor 
huslejestigning – en stig-
ning på 134 procent over 
fire år. Det er noget, der er 
blevet afværget, hovedsage-
ligt på grund af Jans gode 
forhandlingsevner.

Tillykke til Jan 

Genrejs Bryggens 
Bogskab

Jytte Abildstrøm er med til at plante et af de første træer i Havneparken. ”Kom så, Jytte”, siger Jimmy Larsen.  
 Foto: Karin Adriansen / Mette Clasen

Hæderspris. Jan Oster er 
kåret som en af Bryggens 
helte.   
 Foto: Jason Gauthier

det nye bogskab. Sådan 
kommer det nye bogskab 
til at se ud til juni.
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Bryggens tårnhøje hotel får ansigtsløft
Det 89 meter høje hotel Radisson Blu Scandinavia har været igennem en gennemgribende og årelang renovering

TekstAndreas Kirkeskov
Foto: Søren Dam.dk
redaktion@bryggebladet.dk

Med sine 51 år er Hotel Ra-
disson Blu Scandinavia på 
Amager Boulevard efter-
hånden blevet en midald-
rende medborger på Bryg-
gen. Derfor har hotellet i 
løbet af det seneste halv-
andet år været igennem en 
omfattende indvendig reno-
vering. 

Samtlige 544 værelser 
har fået en opgradering, 
ligesom også lobbyen har 
fået et nyt, mere åbent og 
moderne udtryk. 

Lokalt mødested
Fra hotellets side håber 
man, at de nyrenoverede 
omgivelser vil invitere både 
hotellets naboer til at kigge 
ind og mødes over en kop 
kaffe og lokale erhvervsdri-
vende til at holde møder i 
uformelle rammer. 

- Radisson Blu Scandi-
navia er mere end Køben-
havns førende forretnings-
hotel. Det er et sted, hvor 
mennesker og idéer mødes. 

Vi er et dynamisk knude-
punkt, der samler lokale, 
forretningsrejsende og 
ferierejsende, siger hotel-
direktør på Radisson Blu 
Scandinavia Copenhagen, 
Steen Gartmann.

Alle Hotel Radisson Blu scandinavias 544 værelser har fået en tiltrængt makeover. 

Beskyttelsesrum er ikke 
forberedt til krig
Den første onsdag i maj kl. 12.00 testede Rigspolitiet 
og Beredskabsstyrelsen varslingssirener over hele 
landet. Der sendtes desuden en testadvarsel til 
mobiltelefonerne. Men hvad sker der, når større ulykker 
rammer, og man skal finde et skjulested i bydelen?
Tekst: Jean Gauthier
Foto: Islands Brygges 
Lokalhistoriske Forening og 
Arkiv
redaktion@bryggebladet.dk

I 2002 vurderede Bered-
skabsstyrelsen, at der 
findes cirka 4,7 millioner 
beskyttelsesrum og sik-
ringsrum i Danmark. På 
Bryggen og i Storkøben-
havn er det Hovedstadens 
Beredskab, der har ansva-
ret for disse. Vi har spurgt 
Hovedstadens Beredskab, 
om der stadig findes be-
skyttelsesrum på Bryggen 
og på Christianshavns vold 
i dag.

Findes der en optegnelse 
over alle beskyttelsesrum i 
København? Og hvor mange 
er der?

- Det samlede antal plad-
ser i København er cirka 
453.000, skriver bered-
skabsmedarbejder Martin 
Christoffersen fra Hoved-
stadens Beredskab og tilfø-
jer, at der ikke findes sam-
lede optegnelser for enkelte 
bydele som eksempelvis Is-
lands Brygge eller Amager 
Vest.

Der findes imidlertid fle-
re beskyttelsesrum på og 
omkring Islands Brygge. 
Blandt andet har der været 
adgang til et beskyttelses-

rum ved Snorresgade via 
en plakatsøjle på pladsen 
ved gaden Islands Brygge. 
Denne tæller ligesom de 
gamle bunkere på Christi-
anshavns Vold med i det 
samlede antal på 453.000.

- Bunkerne eller dæk-
ningsgravene tæller med, 
da de stadig kan have den 
funktion, som de blev byg-
get til. I dag udlejer Hoved-
stadens Beredskab en del 
af dækningsgravene ud, 
hovedsageligt til kulturelle 
formål, eksempelvis musi-
køvelokaler, fortæller Mar-
tin Christoffersen.

Trods den anspændte sik-
kerhedspolitiske situation 
i Europa i disse år, er det 
imidlertid ikke vurderin-
gen, at der er grund til at 
klargøre beskyttelsesrum i 
Danmark til brug. 

- På nuværende tids-
punkt er der ikke en trus-
sel om krig i Danmark, 
trusselsvurderingen har 
ikke ændret sig. Myndig-
hederne har derfor aktuelt 
ikke forholdt sig til beskyt-
telsesrum eller andre for-
anstaltninger. Det er en 
regeringsbeslutning, hvis 
der skal ændres på dette. 
Hvis dette ændrer sig, vil 
det være kommunen i sam-
arbejde med Beredskabs-
styrelsen, der vil oplyse om, 

hvor nærmeste rum er. Ho-
vedstadens Beredskab har 
kun myndighedsansvar for 
drift af beskyttelsesrum, 
det vil sige offentlige dæk-
ningsgrave og sikringsrum, 
i fredstid. 

der findes et større beskyt-
telsesrum ved Snorresgade, 

Gunløgsgade og gaden 
Islands Brygge, omkranset af 

ejendommene Eigi, Gunløg 
og Snorreshus. Ifølge lo-

kale beboere var der engang 
direkte adgang fra Eigi og 

Gunløg, mens beboere i 
Snorreshus havde adgang 

fra plakatsøjlen på området. 
Frem til 1970’erne havde 

søjlen stadig en dør ned til 
beskyttelsesrummet.
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Fra borgerforslag til efterforskningsværktøj
En ny efterforskningsmetode baseret på genetisk slægtsforskning kan være på vej ind i dansk politi. Metoden åbner 
for ressourcebesparelser og hurtigere opklaring af alvorlige forbrydelser som drab og voldtægt. Manden bag det 
borgerforslag, der fik snebolden til at rulle i retning af en ændring af den måde, dansk politi kan efterforske kriminalitet 
på, Martin Wittrup Enggaard, fortæller om rejsen mod en lovændring, når han holder foredrag på Sturland

Tekst: Johnny Hedegaard
Foto: True Crime Agency
redaktion@bryggebladet.dk

Udadtil er Martin Wittrup 
Enggaard en helt almin-
delig mand. Familiefar, 
ægtefælle, idrætsleder, 
og fodboldfavoritterne er 
B1909. Han har engang 
stået i lære som kok. Og 
så skriver han digte; de 
bliver udgivet i bogform 
senere på året. 

Han læser også meget. 
Bare ikke krimier. Ligesom 
han heller ikke ser krimise-
rier i fjernsynet. Og det er 
der en grund til: Han har 
rigeligt med kriminalitet 
i den mest brutale og pri-
mitive form inde på livet i 
sin professionelle hverdag. 
Han er nemlig efterforsker 
i drabsafdelingen hos Kø-
benhavns Politi.

50.000 underskrifter
For snart to år siden fik han 
med støtte fra 50.000 un-
derskrifter fremsat og siden 
vedtaget et borgerforslag 
i Folketinget, som i frem-
tiden vil ændre på politiets 
opklaringsmuligheder i 
nogle af de mest grusomme 
og voldsomme forbrydelser, 
der kan begås. Den fulde hi-
storie om den lange proces 
med borgerforslaget, mo-
tivationen bag samt histo-
rier om fagligt politiarbejde 
fortæller han på event-loftet 
Sturland senere på måne-
den; måske tilsat lidt prøver 
på hans lyrik.

Martin Wittrup Enggaard 
understreger, at alle hans 
udtalelser udelukkende 
skal opfattes som holdnin-
ger og synspunkter fra ham 
som privatperson, og ikke 
et udtryk for hverken po-
litietatens eller betjentens 
holdninger og synspunkter. 
Ej heller udtaler han sig om 
konkrete sager.

slægtsforskning i 
efterforskning
                                                                                                                                                     
I 2004 blev et barn og en 
kvinde på 56 år slået ihjel 
på åben gade i den svenske 
by Linköping. Selv om ger-
ningsmanden efterlod sin 
blodige kniv på gernings-
stedet, og politiet umiddel-
bart stod med gode kort 
på hånden til en hurtig op-
klaring, skulle der allige-
vel gå hele seksten år, før 
forbrydelsen blev opklaret. 
Og man skulle have hjælp 
fra en slægtsforsker for at 
komme til bunds i sagen. 
Til gengæld gik det ekstra-
ordinært hurtigt, da man 
genåbnede sagen. På bare 
fem uger fik man fat på ger-
ningsmanden. 

Værktøjet var en kombi-
nation af solid politiefter-
forskning kombineret med 
genetisk slægtsforskning. 
Metoden har været brugt i 
årevis i USA, men har været 

længe undervejs til Skandi-
navien.

død sild
Metoden har været sær-
ligt længe om at komme 
til Danmark, mener Mar-
tin Wittrup Enggaard. Og 
intet i hverken sol, måne 
eller stjerner tydede på, at 
nogen overhovedet havde 
intentioner om at integrere 
”værktøjet” i dansk efter-
forskningsarbejde. I køl-
vandet på den svenske sag 
tog Martin initiativ til et 
borgerforslag, som skulle 
rette op på det.

Selv om det tilsyneladen-
de er det helt perfekte værk-
tøj i opklaringsarbejdet, var 
opbakningen til forslaget 
dog til at overse. 

- Jeg fik at vide, at det var 
en helt død sild i dansk po-
liti, erindrer han. 
Fire års ihærdigt benar-
bejde, et grundigt og velfor-
muleret borgerforslag samt 
50.000 underskrifter over-
beviste imidlertid Folketin-
get om, at tiden er inde til 
en modernisering af denne 
del af politiarbejdet. 

I en lidt forkortet udgave 
gik borgerforslaget ud på, 
at dansk politi skal kunne 
bruge genetisk slægtsforsk-
ning i efterforskningen af 
nogle af de værste sagskate-
gorier, der eksisterer i straf-
feloven: Drab, voldtægt og 
terror. Og kun med en dom-
merkendelse.

Ting tager tid         
                                                                                                                   
Selv om det efterhånden er 
nogle år siden, at Martin 
Wittrup Enggaard tog de 
første skridt til forarbejdet, 
og det er ét år siden, det 
blev vedtaget i Folketinget, 
at der skulle arbejdes vi-
dere på et decideret lovfor-
slag, er det endnu ikke nået 
til vejs ende. Den siddende 
justitsminister har dog gi-
vet sit ord på, at der vil blive 
fremsat et lovforslag inden 
dette års udgang.  Martin 
Wittrup Enggaard har stor 
respekt for, at ting tager 
tid, og når man fremsender 
et borgerforslag, indstiller 
man sig også på, at der ikke 
sker noget lige fra den ene 
dag til den anden. 

- Det skal jo gøres på den 
rigtige og grundige måde, 
når man laver en ny lovgiv-
ning. Når det er sagt, er det 
nu et år siden Folketinget 
pålagde Justitsministeriet 
at rykke på det, og det, sy-
nes jeg måske, er lige lovlig 
lang tid; mere kompliceret 
er det så heller ikke, siger 
han.

den store 
driftsmaskine   
                                                                                                                                                    
Metoden er ressourcebe-
sparende, både økonomisk 
og tidsmæssigt. Endvidere 

undgår man også i efter-
forskningen at skulle afhø-
re og dermed forstyrre en 
stor mængde personer. For 
eksempel afhørte man ikke 
færre end fem tusinde per-
soner i den tidligere nævnte 
drabssag fra Sverige. Vel at 
mærke uden at det førte til, 
at man fandt gerningsman-
den. 

Alligevel blev Martin Wit-
trup Enggaards initiativ af-
vist som ”en død sild i dansk 
politi”. Men nu er det kun et 
spørgsmål om tid, før dansk 
politi kan gøre det samme 
som svenskerne. 

Er Martin Wittrup Eng-
gaard så ikke en glad 
mand? Nej, det er han ikke. 
Jo, for selve metoden, helt 
klart. Og at der kommer et 
nyt værktøj i efterforske-
rens værktøjskasse. Men 
ikke forløbet. Han har stor 
forståelse for, at det i den 
store driftsmaskine, som 
politiorganisationen er, kan 
være svært at finde tid til 
udviklingstiltag. Men han 
frygter, at langsommelig-
heden kan gentage sig. Han 
savner, at én højere oppe i 
hierarkiet siger: ”Det her 
skulle vi have været lidt 
hurtigere ude med, og vi vil 
have mere fokus på faglig 
udvikling i fremtiden, så det 
ikke sker igen”.

- Det vil gøre mig mere 
tryg end, at man benægter, 
at man skulle have gjort no-
get noget før, siger han.

Nyt værktøj                                                                                                                         

Hvad er det så for et værk-
tøj, der er tale om? Det, man 
hidtil har rådet over, og som 
man arbejder med lige nu, 
er slægtskabssøgning, STR 
(Short Tandem Repeats), og 
som der kan søges på i po-
litiets eget register. Her ar-
bejder man med treogtyve 
strenge på DNA’et. Den nye 
metode er genetisk slægts-
forskning, SNP (Single Nu-
cleotide Polymorphism). 
Her arbejder man med op til 
syvhundredetusinde stren-
ge på DNA’et. 

I den genetiske slægts-
forskning benytter man 
sig af de kommercielle da-
tabaser, som folk typisk 
betaler til i deres søgen 
efter slægtninge. Det kræ-
ver yderligere, at politiets 
efterforskere uddannes i 
slægtsforskning. Eller som 
i Sverige, at man arbejder 
tæt sammen med en slægts-
forsker.

Persondata og 
dommerkendelser 
                                                                                                                                       
Databaserne indeholder i 
sagens natur yderst private 
og personfølsomme op-
lysninger, og politiet skal 
derfor indhente samtykke 
for at hente oplysninger i 
disse databaser. Hvilket har 
afstedkommet en del debat 
om emnet. Overvågnings-
samfund, datasikkerhed, 
forstyrrelse af privatlivets 
fred er nogle af de bekym-
ringer, der bliver rejst. 

- Men et samtykke er ikke 
ensbetydende med, at vi går 

ind og roder og rager i alt 
vedrørende denne person, 
forsikrer Martin Wittrup 
Enggaard. 

I de kommercielle data-
baser får politiet ikke ad-
gang til selve DNA’et, men 
udelukkende hvor meget en 
person eventuelt deler med 
en potentiel gerningsmand. 
Og lige netop alle de eti-
ske overvejelser, der måtte 
være, er blevet vendt grun-
digt gennem fire års forar-
bejde til borgerforslaget. 

Rammerne i forslaget er: 
Drab, voldtægt og terror. 
Og altid med en dommer-
kendelse. 

- Hvis det bliver taget med 
i den nye lov, så ser jeg en 
klar forbedring af folks per-
sondatasikkerhed og pri-
vatlivets fred, siger Martin 
Wittrup Enggaard . 

Der skal være proportio-
nalitet i tingene, og derfor 
vil det være skudt langt over 
målet at bruge metoden i 
mindre voldsomme sager.

ikke i mål   
For mennesket, personen 
Martin, handler det ikke 
kun om den faglige stolthed 
ved at opklare en sag. Det 
handler i stor grad også om 
empati. Derfor er det også 
for personen Martin fuld-
stændig ligegyldigt, at han 
har fået vedtaget sit borger-
forslag, og at justitsministe-
ren bakker ham op. 

- Den er ikke i mål for mig, 
før der er en lov, vi kan bru-
ge. Det, der betyder noget 
for mig, det, der vil give mig 

forløsning, er, når vi med en 
ny lov får opklaret en sag, 
og vi kan give nogle pårø-
rende besked, eller vi kan 
give et voldtægtsoffer, som 
har gået i uvished i mange 
år, en afklaring, siger han 
og fortsætter: 

- Opklaringen af en sag i 
sig selv fjerner ikke smer-
ten ved at have mistet eller 
at være udsat for et vold-
somt overgreb. Men det, 
at en sag bliver opklaret, 
kan være med til at hjælpe i 
sorgbearbejdningen. Et lille 
plaster, vi kan sætte på et 
stort blødende sår. Men vi 
er der jo ikke endnu.

Martin Wittrup Eng-
gaard holder foredrag om 
genetisk slægtsforskning 
som værktøj i politiefter-
forskning og om tilblivelsen 
af det borgerforslag, der 
har banet vejen for at også 
dansk politi på sigt kan bru-
ge den effektive efterforsk-
ningsmetode. Foredraget 
foregår på Sturland den 28. 
maj klokken 19. Billetter 
koster 170 kroner og kan 
købes på sturland.dk

Martin Wittrup har været ansat i Københavns Politi siden 2008. Fra 2012 som efterforsker og siden 2014 i Afdelingen for Per-
sonfarlig Kriminalitet med drabs-området, sagsstyring, DNA og ‘cold cases’ som speciale.. 
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deT skeR  
På BRyGGeN
Hver måned er 
der begivenheder 
på Bryggen, der 
kan få dig til at 
grine eller græde. 
Begivenheder der 
gør dig klogere. 
Begivenheder for 
børn. Koncerter 
og udstillinger. 
Alt muligt. Læs 
her, hvad du ikke 
vil gå glip af i den 
kommende tid

Tekst: Andreas Kirkeskov
redaktion@bryggebladet.dk

❚  NATUR 

smagssafari, snobrød og pinsefugle af silkepapir 
Smag på naturens skat-
kammer, lær parkens 
kryb og kravl at kende og 
prøv kræfter med kunsten 
at snitte en træske, når 
Grundejerforeningen Øre-
stad Nord holder Naturdag 

- I Ørestad Nord er vi så 
heldige at have Amager 
Fælled som nabo, og det 
er på mange måder også 
et forpligtende naboskab. 
Som grundejerforening 
arbejder vi for at forbedre 
vilkårene og give den vilde 
natur lyst til at flytte ind 
i bydelen, siger Pernille 
Toft, der er bestyrelses-
formand i Grundejerfor-
eningen Ørestad Nord, og 
fortsætter:

- Bynatur og biodiversi-
tet er forhåbentlig allerede 
synligt for de fleste i Øre-
stad Nord, men vi vil gerne 
gøre endnu mere. For tred-
je år i træk fejrer vi derfor 
Naturdag på Grønningen, 
hvor naturinteresserede i 
alle størrelser kan opleve 
og blive inspireret af natu-
ren i byen.

Ukrudtspizza
Naturdagen er et hygge-

ligt arrangement, hvor alle 
sanser kommer i spil, og 
du lærer bynaturen om-
kring dig bedre at kende. 
Der er mulighed for at 
prøve kræfter med en lang 
række sjove aktiviteter. Du 
kan blandt andet tage på 
smagssafari med honning, 
snitte en træske, smage 
sodavand og pizza lavet 
med ukrudt, bage snobrød 
over bål, lave en pinsefugl 
af silkepapir og udfritte en 
naturvejleder om kryb og 
kravl.

Naturdagen får også be-
søg af de socialøkonomi-
ske virksomheder Bybi og 
FRAK.

Naturdagen er arrange-
ret af Grundejerforenin-
gen Ørestad Nord, som 
passer og udvikler kvar-
terets parker, pladser og 
private fællesveje. Alle er 
velkomne, og det er gratis 
at deltage.

Naturdag i Ørestad Nord 
lørdag den 25. maj klokken 
11-14. Arrangementet fore-
går på Grønningen på Kaj 
Munks Vej 12.

❚  UDSTILLING

ikeA hylder egne design 
gennem tre årtier i ny 
udstilling
Kom med på en nostalgisk 
rejse gennem tre årtier med 
IKEAs egne mest fremtræ-
dende designs fra 70’erne, 
80’erne og 90’erne

IKEA har gennem tiden 
lanceret en lang række 
møbler og boligtilbehør, 
der i årenes løb har fundet 
vej ind i tusindvis af danske 
hjem. Mange af disse møb-
ler har en dansk designer 
bag sig, og det ønsker IKEA 
i København nu at sætte 
fokus på med udstillingen 

‘Det bar’ dansk design’, der 
blandt andet hylder danske 
IKEA-designere som Char-
lotte Rude og Niels Gam-
melgaard.

danske aftryk på 
svenske møbler

- Med udstillingen ønsker 
vi at fremhæve de impone-
rende danske designere, 
der har været med til at 
forme IKEAs produkter og 

deres funktionalitet gen-
nem tiderne. Med svensk 
islæt har IKEA altid haft en 
helt særlig forbindelse til 
Danmark, og vi glæder os 
rigtig meget til at invitere 
indenfor til en tur tilbage i 
den danske designhistorie, 
siger Fatima Gustafsson, 
der er Market Manager i 
IKEA København.

Udstillingen åbnede den 
2. maj og kører frem til den 
30. juni. Her kan kunder op-
leve skiftende udsmyknin-
ger i særudstillingen, der 
hver repræsenterer et nyt 
årti fra 70’erne til 80’erne 
og 90’erne. I hver udstilling 
fremhæves årtiets mest 
mindeværdige produkter 
og designerne bag samt den 
historie, de hver især bærer 
med sig.

Udstillingen ‘Det bar’ 
dansk design’ kan opleves 
i IKEA København frem til 
den 30. juni.

GOGO-stolen blev designet i 1970’erne af Charlotte Rude.

der er masser af forskellige naturoplevelser for både store og små til Naturdag i Ørestad Nord

❚   FOREDRAG

sov godt
Hvis du sover dårligt el-
ler bare godt kunne tænke 
dig at få en bedre natte-
søvn, så er der gode råd at 
hente, når søvnvejleder og 
stifter af The Sleep Insti-
tute Laura Kanadel gæster 
yogastudiet KomYOUnity 
med tips til, hvordan man 
får mere og bedre søvn. 

Laura Kanadels egen in-
teresse for søvn blev væk-
ket under coronapande-
mien, hvor hendes mand 
oplevede at sove dårligt, 
hvilket førte til øget stress 
og mere sygdom. Det væk-
kede hendes interesse for 
sammenhængen mellem 
søvn og godt helbred, og 
siden er hun blevet cer-
tificeret søvnvejleder og 
er begyndt på en master i 
Neuroscience and Psycho-
logy.

Til foredraget vil Laura 
Kanadel hjælpe delta-
gerne med at forstå deres 
egne søvnmønstre og give 
sine 10 bedste søvnråd, 
der kan gøre os veludhvi-
lede, mere produktive og i 
bedre trivsel generelt.

Foredrag med Laura Ka-
nadel om søvn hos KomY-
OUnity på Islands Brygge 
70, stuen, torsdag den 23. 
maj klokken 19-21. Foredra-
get koster 275 kroner for 
medlemmer og 325 kroner 
for ikke-medlemmer. Til-
melding på komyounity.stu-
dio/events

søvnvejleder Laura Kanadel giver sine bedste råd om længere 
og bedre nattesøvn.              Foto: PR
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❚  FOREDRAG

Hvilken moderne arkitektur vil man glædes over om 400 år? 

Børsen brændte, og vi så 
vantro til, mens vi mistede 
en del af vores fælles histo-
rie, kultur og måske noget 
af os selv. Men hvordan 
bliver arkitektur til noget 
så vigtigt, at den efter 400 
år er noget, vi sørger over 

at miste? Og bygger vi den 
slags arkitektur i dag?

Børsens brand har min-
det os om, at arkitekturen 
er mere end blot stablede 
mursten. Bygninger står 
gennem skiftende tider og 
udgør en form for fælles 

reference. Vi var for længst 
holdt op med at diskutere, 
om Børsen var grim, pæn 
eller hvad vi ellers bruger af 
begreber, når vi diskuterer 
især den moderne arkitek-
tur. Men hvordan kommer 
arkitekturen dertil, hvor 

betydningen af den overgår 
det visuelle udtryk? Eller er 
det måske ligefrem arkitek-
turens visuelle udtryk, der 
gør, at den får betydning?

Vi diskuterer arkitektur 
som aldrig før. Eller gør vi? 
Måske har den nye arkitek-

tur altid skabt debat, og nu 
er mulighederne for at dis-
kutere højlydt bare blevet 
mere omfangsrige. Eller er 
der noget i arkitekturen, 
der har forandret sig? Det 
modernistiske udtryk, der 
ikke fortæller historier på 

samme måde, som et spir 
med snoede dragehaler gør 
det? Ville vi kunne bygge 
sådan i dag?

Til denne MorgenDAC 
spørger vi kultur- og fri-
tidsborgmester Mia Nyega-
ard (R), der sammen med 
Københavns Kommune 
hvert år præmierer den 
bedste arkitektur. Det gør 
vi sammen med direktør i 
Arkitektforeningen, Lars 
Autrup. Sammen med dem 
diskuterer vi, hvad der skal 
til, for at arkitekturen går 
over i historien – og om den 
behøver det? Og så ser vi 
nærmere på de mange præ-
mieringer af ny eller trans-
formeret arkitektur og også 
på de mindre flatterende li-
ster over den arkitektur, der 
hvert år bliver kåret som 
den dårligste. For hvordan 
kan den samme bygning 
optræde på listen over både 
årets bedste og værste arki-
tektur?

MorgenDAC om, hvorvidt 
moderne arkitektur står ti-
dens prøve, finder sted på 
Dansk Arkitekturcenter den 
4. juni klokken 8:15. Arrange-
mentet er gratis. 

kultur- og fritidsborgmester 
Mia Nyegaard (R) og direktør 
i Arkitektforeningen, Lars 
Autrup, debatterer, hvad der 
skal til, for at arkitektur går 
over i historien. 
Foto: Rasmus Hjortshøj

❚  LØB

Naturløb på 
Amager Fælled
Lørdag d. 1. juni inviterer 
Naturpark Amager byens 
børn - og deres voksne - ud 
for at opleve naturparken 
med lidt ekstra fart under 
fødderne. Vi løber somme-
ren i gang med et løb, som 
mest er på de små trampe-
stier rundt på Amager Fæl-
led.

På dagen vil der være en 
kort rute på cirka 3 kilome-
ter og en lang rute på cirka 
5 kilometer, og man kan 
løbe eller gå dem begge, 
lige så mange gange, man 
orker. Vi tager ikke tid, og 
vi kårer ingen vinder.

Medaljegaranti
Alle, der er tilmeldt med bil-
let, får en medalje af træ og 
kan være med i en kårings-
ceremoni ved slutpladsen, 

hvor der også er saft og lidt 
frugt.

Naturløbet er for børn og 
unge i alderen 3-15 år samt 
de voksne, der skal løbe 
sammen med dem. Mindre 
børn skal følges med en 
voksen. Husk, at der ikke er 
toiletter på Amager Fælled, 
men man må gerne tisse i 
busken.

Naturløb på Amager Fæl-
led lørdag d. 1. juni klokken 
11-14 fra bålpladsen midt på 
Amager Fælled. Billetter ko-
ster 30 kroner og kan købes 
på billetto.dk 

❚  KURSUS

Grønne greb til en hverdag med 
permakultur

Kom med på kursus for en 
bæredygtig fremtid i Kul-
turhuset Islands Brygge. 
Over to dage får du indblik i 

permakultur, og hvordan du 
kan bruge det i din hverdag. 
Til at guide os med øvelser 
og eksempler er biolog Ca-

milla Brok og Simon Gilles-
berg fra Nordisk Permakul-
tur Akademi.

Permakultur som kon-
cept blev introduceret i 
1970'erne af biolog og for-
sker Bill Mollison sammen 
med miljødesigner David 
Holmgren. De formulerede 
en vision om et system, der 
kunne producere fødevarer 
bæredygtigt, skabe stabili-
tet og modstandsdygtighed 
uden at udtømme jorden og 
med minimalt spild.

På dette to-dages kursus 
får du et dybere indblik i, 
hvad permakultur er, og 
med masser af eksempler 
og øvelser bliver du klogere 
på, hvordan dens redskaber 
kan bruges til at omstille 
vores liv og lokale fælles-
skaber. Du får også mulig-
hed for selv at afprøve me-

toderne i praksis. 
Kurset veksler mellem 

læring om permakultur 
og praktiske øvelser. Du 
får selv mulighed for at ar-
bejde med permakulturens 
værktøjer, og til sidst skal 
du være med til at skabe 
et design; enten et såkaldt 
landbaseret design for en 
have eller et livsstilsdesign, 
eksempelvis for transport, 
helbred eller fødevarefor-
brug. 

Kursus i permakultur i Kul-
turhuset Islands Brygge lør-
dag den 25. maj og søndag 
26. maj klokken 9-16:30 beg-
ge dage. Kurset koster 450 
kroner, og billetter kan købes 
på billetto.dk
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Gulddrenge fra Bryggen
Islands Brygge Badminton tog guld ved DM for ungdomshold U11
Tekst og foto: Cecilie Rüsz 
Kaysen – mor til Theodor

Midt i april tog William, 
Mikkel, Guanyuan og Theo-
dor til Grindsted, da Islands 
Brygge Badmintonklubs 
(IBB) U11-hold havde kva-
lificeret sig til DM for ung-
domshold. De kom stolte 
hjem igen med guldmedal-

jer om halsen og pokalen til 
klubben.

6-0 sejre og et smut i 
svømmeren
Om lørdagen spillede dren-
gene to holdkampe i den ind-
ledende pulje mod Herlev/
Hjorten og Horsens, som de 
vandt overbevisende 6-0 og 
6-0 - med kun et enkelt afgi-

vet sæt undervejs. Kvartfina-
len blev heller aldrig rigtig 
spændende og endte med to 
afgivne sæt og en 6-0 sejr til 
Islands Brygge Badminton, 
selvom der var noget mere 
kamp om boldene. Islands 
Brygge Badminton stillede 
kun med 4 spillere, så der 
var ingen udskiftning un-
dervejs, og med 3 singler og 
3 doubler under bæltet blev 

det til en god nattesøvn i 
soveposerne for alle efter et 
hurtigt smut i svømmehal-
len lørdag aften.

Søndag blev der talt rigtig 
meget taktik, og kroppene 
var tydeligt fyldt af både 
begejstring, forventninger 
og nervøsitet efter de gode 
resultater dagen før. Fokus 
blev i høj grad vendt mod 
at støtte hinanden, holde 

fokus i kampene og kæmpe 
for hver bold. Det var helt 
tydeligt allerede under op-
varmningen, at det var noget 
hårdere modstand i semifi-
nalen, hvor alle blev matchet 
og presset i kampene mod 
Svendborg. Med modstan-
dernes store heppekor imod 
sig bakkede drengene hin-
anden op med alt, de havde, 
og tog endnu en 6-0 sejr i en 

lang og udmattende hold-
kamp op til frokost.

Pastasalat og finale 
forude
Oven på en god gang pa-
stasalat og med visheden 
om medaljer kunne finalen 
starte. Først delte Roskilde 
og Islands Brygge Badmin-
ton de to doubler mellem sig. 
Theodor og Guanyuan måt-
te indkassere første neder-
lag efter en fin kamp, som 
bar præg af rigtig mange 
kampe i benene, men Wil-
liam og Mikkel trak sig sejr-
rigt ud af en double, hvor de 
begge spillede deres bedste 
double i hele turneringen. 

Derfra kunne de nervøse 
spillere komme videre i 
singlerne, og selvom det 
var nogle hårde, velspillede 
kampe, trak IBB spillerne 
sig igennem på mental styr-
ke. Selvom sidste kamp bød 
på et nederlag, gjorde det 
intet på det tidspunkt - hvor 
drengene hoppende og dan-
sende kunne kramme hin-
anden på banen efter en flot 
4-2 sejr.

De tog meget stolte og gla-
de imod medaljer og pokal 
- og annoncerede med det 
samme, at pokalen selvføl-
gelig tilhørte træner Mathi-
as Hornbøll, som har været 
den vigtigste brik i den fan-
tastiske udvikling, spillerne 
har vist henover sæsonen.

Islands Brygge Badmin-
ton-drengene vandt over-
legent på banen, men vi er 
ligeså stolte over den inte-
gritet, de viste over for både 
modstandere, holdkamme-
rater og badmintonsportens 
ånd.

Fire drenge fra Islands Brygge Badminton vandt guld ved DM for ungdomshold U11

Hvis du tolererer dette, får dine børn regningen
Af: Mikkel N. Halvorsen, 
Amager

I 2025 er der kommunal-
valg igen. I Altinget skrev 
man for nylig (19/4/2024) 
om, at målingerne peger 
på yderligere tilbagegang 
for Socialdemokratiet i Kø-
benhavns Kommune. For 
overborgmesteren må det 
give visse panderynker. 
Men for to andre partier er 
der også meget på spil.

De to partier er de Ra-
dikale og Socialistisk Fol-
keparti. Begge partier har 
hævdet at føre en rød/grøn 
politik, hvilket vi endnu 
har til gode at se eksem-
pler på. Omvendt har beg-
ge hoppet igennem taget 
for overborgmesteren og 
navnlig for megaprojektet 
Lynetteholmen.

Netop de mange tvivl-
somme historier, som 
klæber sig til By og Havns 
spekulationsprojekt (dår-
lig økonomi, manglende 
finansiering, den aldeles 
fejlslagne borgerindragel-

se, strategisk sagsanlæg 
baseret på opinionsstof 
og betalt af skatteyderne 
og meget mere) var en af 
årsagerne til, at S ved se-
neste kommunalvalg gik 
tilbage.

Farcen om Amager Fæl-
led, hvor man nu i al hast er 
begyndt at bygge på, hvad 
politikerne ved adskillige 
lejligheder har beskrevet 
som en giftgrund, hvor 
blandt andet metangas 
findes, er en anden grund. 
I den sag står SF med en 
virkelig dårlig sag. For 
ikke bare i 2017, men også 
i 2021, glemte partiet sit 
mod, da det kom til styk-
ket, og skiftede mening. 
De tog sig til takke med 
900 meter af den nedlagte 
Amagerbane, som ellers 
er bortskaffet på resten af 
strækningen.

Jeg fortæller ikke læ-
serne noget, de ikke alle-
rede ved, når jeg siger, at 
Lynetteholm og Fælledby 
er solgt på løfter, der i bed-
ste fald er tvivlsomme og i 
værste fald er usandt. Sam-

tidig skal man huske på, at 
Socialdemokratiets politi-
ske ordfører på Rådhuset 
også er udpeget bestyrel-
sesmedlem af By og Havn.

Jeg siger heller ikke, 
hvem læserne skal stem-
me på i 2025. Men påpeger 
blot, at hvis du ikke synes 
om overborgmesterens 
måde at køre byen på, så 
er der reelt kun to partier 
at stemme på. De ligger 
begge til venstre, og det er 
hverken liste B eller liste 
F.

Note fra redaktionen

Fire medlemmer af By 
og Havns bestyrelse er 
udpeget af Københavns 
Kommune. Direktør og 
formand for bestyrelsen, 
Pia Gjellerup, der tidli-
gere har været finansmi-
nister, erhvervsminister 
og justitsminister samt 
gruppeformand for den 
socialdemokratiske fol-
ketingsgruppe. Politisk 
ordfører for Socialdemo-

kratiet i Københavns Bor-
gerrepræsentation, Laura 
Rosenvinge. Medlem af 
Borgerrepræsentat ionen 

for Det Konservative Fol-
keparti, Morten Melchi-
ors, og medlem af Bor-
gerrepræsentationen for 

Enhedslisten, Charlotte 
Lund. 

Foto: By&Havn
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Tung jordtransport - hvor 
længe?
Af: Peter Hess-Nielsen, Axel 
Heides Gade 2

Er der mon nogen, for 
eksempel i Københavns 
kommune eller i By og 
Havn, der kan svare på, 
hvor længe der fortsat 
skal køre mega store 
tunge lastvogne frem og 
tilbage på Artillerivej? 
Det er formentlig jord til 
Lynetteholmen, og jeg er 
opmærksom på, at andre 

tidligere har forsøgt at 
ændre lastvognenes ruter. 
Men tilsyneladende uden 
held, for der buldrer sta-
dig mange jordtranspor-
ter afsted på Artillerivej 
hver dag. Artillerivej er 
det meste af dagen - men 
især i myldretiderne - en 
meget benyttet gennem-
kørselsvej, og de store 
lastvogne er ikke specielt 
betryggende for trafik-
sikkerheden for andre 
lidt blødere trafikanter, 

såsom cyklister, skole-
børn og fodgængere. Hvis 
disse jordtransporter vir-
kelig er til Lynetteholms-
byggeriet, kan det jo vare 
10-15 år, inden dette mon-
sterbyggeri er færdigt. El-
ler hva’? 

Protesterne mod de 720 
passager af sættevogne dagligt
Af: Peter Spanggaard

Der har været en række 
protester mod den intensi-
ve trafik med lastvogne på 
Islands Brygge for at fragte 
jord fra Københavns Kom-
munes oplag på Kalvebod 
Fælled til byggeriet af Ly-
netteholm. 72 gange i timen 
kører der en lastbil med 
jord til og fra Lynetteholm. 
Og det fortsætter 10 timer 
om dagen. 720 gange om 
dagen passerer en lastvogn 
ad Artillerivej, hvor der er 
placeret en række børnein-
stitutioner og skoler. Ikke 
så underligt, at der prote-

steres fra forældrebestyrel-
ser og institutionsledere. 
Og hvad er så den ansvar-
lige borgmesters svar? Jo, 
de alternative ruter Amager 
Strandvej og Ørestads Bou-
levard kan ikke anvendes.

For at benytte Ørestads 
Boulevard, hvor der vel at 
mærke hverken er skoler 
eller daginstitutioner, kræ-
ves det, at alle rundkørsler 
skal laves om til lyskryds, 
og det vil man ikke bakke 
op om og bevilge penge til 
i Borgerrepræsentationen. 
Det lyder mest som en strid 
mellem Enhedslisten og SF. 
Æv bæv, I stemte for Lynet-
teholmprojektet, og nu må 

I finde jer i dagligt at have 
720 lastbiler igennem jeres 
stillevej og forbi jeres skoler 
og daginstitutioner.

Jeg nægter personligt at 
tro på, at rundkørslerne på 
Ørestads Boulevard, der 
jo er anlagt efter årtusind-
skiftet, ikke geometrisk er 
dimensioneret til lastbiler 
med sættevogne.

Det lyder mærkeligt, at 
man ikke kan køre jorden 
ad Ørestads Boulevard - 
hvis det ikke er muligt at 
passere rundkørslerne med 
en sættevogn, er der nogen, 
der har et problem.

det bliver desværre ikke til noget - Bryggens Fødselsdag kan ikke 
gennemføres i år

Af: Islands Brygges Lokalråd 
og Handelsstandsforeningen

Islands Brygges Lokalråd 
og Handelsstandsforenin-
gen har i det sidste halvan-
det år forsøgt at se, om der 
var basis for at genskabe 
den gode begivenhed Bryg-
gens Fødselsdag. Længe 
troede vi på det og havde 
også søgt og fået bevilget 
tilskud fra AVLU.

Arrangementet har al-
tid haft Handelsstandsfor-
eningen som det bærende 
element med et væld af 
boder og aktive personer, 
der sammen med andre 
stod for arrangementet. 
Men det har desværre vist 
sig, at der ikke mere findes 
den samme energi. Butik-
kerne har mere end travlt 
nok med at få det hele til 
at løbe rundt og har ikke 
overskuddet til at deltage. 
Derudover har butikssam-
mensætningen ændret sig 
med blandt andet større 
kæder, der ikke har udvist 
den store interesse.

Der er stort set ikke 
nogen butikker, der kan 

deltage – og uden dem er 
grundlaget væk. Skal Bryg-
gens Fødselsdag genopstå, 
må det blive et andet ar-
rangement, hvor hoved-
formålet ikke er at støtte 
forretningslivet på Bryg-
gen. Lokalrådet har ikke 
kræfter til at starte forfra 
for at finde et nyt format, 
der kan erstatte den måde, 
som Bryggens Fødselsdag 
hidtil er blevet afviklet på.

Vi ser os derfor nødt til 
at måtte acceptere, at vi 
ikke er i stand til at gen-
nemføre arrangementet. 
Det er synd for Bryggen, 
og vi håber, at en ny grup-
pe vil kunne sætte sig 
sammen og komme med 
ideer og frivillige til at ar-
rangere og yde det store 
praktiske arbejde, som 
der kræves.

 

Illustration: Henning Larsen Architects

Fælledby på giftgrund
Af: Mai-Britt Gauthier

Mon Fælledby i sin roman-
tiske fortælling om boli-

ger tæt på natur og med 
landsbystemning oplyser 
eventuelle tilflyttere om, 
at boligerne er opført på en 
giftgrund? Og at kommen-

de boligejere overtager an-
svaret for forurening under 
deres bolig?

Foto: Ricardo Ramirez

DEBAT/iNDLæg
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Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Hundeklip
Dittes Hundeklip
Islands Brygge
info@ditteshundeklip.dk
www.ditteshundeklip.dk

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

ACT Klinikken v. Ole Taggaard Nielsen
Weidekampsgade 49, st. tv.
www.actklinikken.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.fcib.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

savner du kvadrat-

meter?

128 kvm stor andelslejlighed i den gamle del 

af islands Brygge byttes til markant mindre 

(min. 47 kvm).

Lejligheden ligger et stenkast fra havnefron-

ten. Placeret på ejendommens øverste etage. 

Prisen matcher andelsboligerne i lokalområ-

det.

Nysgerrig? Mere info tilsendes ved kontakt: 

redaktion@bryggebladet.dk

emnefelt: Opslagstavlen - nyt hjem



FrimærkerUsA - kæmpe æske m. 1000-vis af nyere billedmær-ker.
Ca. 1 kg. Pris kun 100 kr.Vestlige verden - meget stor pose over 1kg.Pris kun 75 kr.

kan leveres gratis eller sendes.
kontakt: s. Larsen på sms tlf. 60651163 - steen142@hotmail.com



OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønsk-

ninger. Opslag på siden er gratis for private. 

Dog koster boligannoncer 30 kroner i frimærker, 

der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort og præcist 

til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Test din viden om 
islands Brygge

1. 1. Hans Tausens Kirke fejrer 100-års jubilæum til 
november. For hvad?    

 a. Hans Tausens kirkesal – den nuværende 
menighedssal - indvies

 b. Hans Tausens hovedskib indvies 
 c. Hans Tausens kirketårn indvies og byggearbejdet 

på kirken er fuldendt
 
2. Hvornår blev byggegrunden til Hans Tausens Kirke 

købt ?
 a. 1905
 b. 1914
 c. 1935

3.Hvad blev Ballonparkens barakker brugte til fra 
1945 til 1947?

 a. Midlertid studio for Nordisk Film
 b. Nødkollegium for de mange boligløse studerende
 c. Internering af tyske flygtningen

4. Hvornår åbnede Bryggens første kajakklub?
 

 a. 1931
 b. 1961
 c. 1971

(se svarene på side 22)

Tak til ‘stedet med krudt i’

Bryggegymnastikken vil gerne sende en stor tak 

til Artillericaféen - stedet med krudt i - for dejlig 

mad og en dejlig betjening i forbindelse med 

vores julefrokost; julen varer lige til - og også lidt 

efter - påske. Tak for hyggelig stemning, hvor vo-

res ida spillede på harmonika. Vi håber meget, 

at vi kan gentage succesen igen til næste år.

Hilsen fra Bryggegymnasterne 

Rufus søger reservemor/-far på gamle BryggenHar du lyst til selskab af lille, sød dværgpuddel i dagtimerne?               

kan ikke være alene. 

kontakt dorte tlf. 30207410    
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BRYGGEMAD 
MED BROOKER

dAMPede BLåMUsLiNGeR - MOULes MARiNiéRes

n 1 kg friske blåmuslinger (købt eller hentet)
n 1 skalotteløg
n Toppen af 1 stk. fennikel
n Hvidløg
n Bredbladet persille
n 1 god sjat tør hvidvin
n Smør og olie

Muslinger skylles og rengøres - døde kasseres. Løg, fennikel 
og hvidløg hakkes fint.
En tykbundet gryde varmes op til middel varme - olie, mus-
linger og hakket grønt tilsættes og steges i 1-2 minutter.
Tilsæt derefter hvidvin og læg låg på gryden - ryst gryden 
undervejs og sørg for, at muslingerne åbner sig i gryden. Et 
par minutter under låg burde være rigeligt – muslinger, der 
stadig er lukkede, kasseres.

Sluk for varmen og tilsæt en generøs klat smør og lidt salt - 
sving det hele rundt og drys med hakket persille.

Havets frugter
Med forårets veltilrettelagte ankomst følger der oceaner af kulinariske ritualer. 
For ligesom med afgrøderne, der pibler op af jorden over havets overflade, så er 
foråret også ensbetydende med en ny livscyklus under havets overflade
Tekst: Stephan Øhlers 
Brooker
Foto: Martin Maric
redaktion@bryggebladet.dk

På trods af, at forholdene i 
fjordene i de indre danske 
farvande er for nedadgå-
ende, og at fjordene er vur-
deret til at være døde og 
stemplet som en økologisk 
katastrofe, kan vi lidt endnu 
- trods iltsvind og kritiske 
røster mod landbrugets og 
erhvervslivets laissez faire 
tilgang til bevarelse af hav-
miljøet - nyde havets frug-
ter. 

discoålen
Det er nu, at der under nor-
male omstændigheder ville 
være et begyndende spi-
sekammer under gevaldig 
opbygning. Foråret er fyldt 
med fisk og skaldyr, der sø-
ger midlertidigt habitat ved 
de danske kyster - til stor 
fornøjelse for ganer og fri-
tidsjægere.

En af disse er hornfisken, 
i lystfiskerkredse også 
kendt som “discoålen”. Den 

søger i det tidlige forår ind 
mod kysten for at gyde. For 
fritidsfiskere er fisken sjov 
at fange, da det mest hand-
ler om at spinne hurtigt ind. 
Derudover er den også god 
at fiske efter sammen med 
børn, som bare gerne vil 
fange noget. 

Slusen plejer i disse ti-
der at være tætpakket med 
fiskere, der håber på lidt 
forårsfisk. Bevæbnet med 
blink, silkesnor, flåd og kyl-
lingehjerter står de skulder 
ved skulder og håber at 
fange lidt af de glinsende 
torpedoer. Hornfisken er 
en vidunderlig spise, enten 
stegt eller røget, sammen 
med nye kartofler og lidt ry-
geostcreme.

Hjemmeavlede 
muslinger
Skaldyr er ligeså en yndet 
forårsspise - en skål dam-
pede muslinger serveret 
med et glas kølig hvidvin og 
en lækker havudsigt med 
adgang til lidt sol på næsen 
- det kan i de fleste tilfælde 
være balsam til sjælen, sær-

ligt en fredag eftermiddag!
Hvis man er gør-det-selv-

typen og hellere vil avle 
muslingerne i stedet for at 
købe dem - så er det også en 
mulighed.

Fra havnebadet på havne-
fronten kan man kigge over 
til Kalvebod Bølge, hvor der 
udover badning, træning og 
kajakslalom også er mulig-
hed for at dyrke sine egne 
muslinger i en havhave. 
Havhøst er en sammenslut-
ning af maritime nytteha-
ver, der ønsker at understøt-
te en bæredygtig udvikling.

Her bliver der både dyr-
ket tang, østers og blåmus-
linger. Og det på en sådan 
måde, at der ikke trækkes 
veksler på ressourcerne, 
men som derimod bidrager 
positivt til økosystemerne 
under overfladen. Så udover 
den gode klimagerning kan 
man spise sine egne fremav-
lede muslinger. 

Strandkrabber, som også 
kommer tæt på kysten, når 
temperaturen stiger, er li-
geledes en lækker spise - en 
suppe eller bisque lavet på 
strandkrabber kan kon-

kurrere med den lækreste 
bouillabaisse fra Marseille.

Pølsefiskeri
Udover den gode smag gør 
man også økosystemet en 
klimatjeneste. Med færre 
torsk i farvandene er der fle-
re krabber, hvilket betyder, 
at krabberne spiser mere 
af den føde, som de andre 
bunddyr lever af. 
 Ligesom hornfiskene er 
krabberne også en hyggelig 
aktivitet med børnene, da 
der næsten altid er fangst-
garanti. En snor med en 
møtrik, en klemme og et 
stykke pølse - så er man 
godt kørende.

Foråret er i den grad kom-
met, og der foregår mindst 
lige så meget under overfla-
den som over.

Nyt fra bryggenet Foreningen Bryggenet · Leifsgade 7 · 2300 København S  
www.bryggenet.dk · info@bryggenet.dk
 

Læs mere på 
bryggenet.dk

Materiale til 
repræsentant-
skabsmøde ud-
sendt
Dagsorden og materiale til 
årets ordinære repræsen-
tantskabsmøde er udsendt 
til Bryggenets medlemmer 
og deres repræsentanter. 
Du kan se link til materia-
let på www.bryggenet.dk. 
Mødet afholdes tirsdag d. 
21. maj, og deltagelse på 
mødet forudsætter, at man 
mindst tre dage forinden 
er udpeget som repræsen-
tant af sin boligforening

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 
hjælp fra en teknikker, 

som hjælper med at opti-
mere din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved 
at guide dig igennem de 
mest almindelige løsnin-
ger og problemstillinger. 
Hvis dette ikke hjælper 
på hastigheden, så vil 
teknikeren vurdere om der 
er grundlag for et hjem-
mebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem 
til årsagen for udfordrin-
gerne. Som en del af gen-
nemgangen vil teknikeren 
også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, 
hvad der yderligere kan 
foretages for at få det 
bedste ud af din internet-
forbindelse. Her kunne 

mulige optimeringsforslag 
være en bedre placering 
af den trådløse router, 
udskiftning af den trådløse 
router eller udbygning af 
det nuværende signal. 
Bryggenet dækker om-
kostningen til teknikerbe-
søget, og hvis du ønsker at 
tage imod et optimerings-
forslag, så vil du få oplyst 
prisen for dette inden 
arbejdet startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, 
faktura og abonnements-
vilkår. 

Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du 
vil melde om fejl på de 
tjenester du modtager. 

Kundeservice leveres af 
de firmaer, der står for 
vore tjenester, så der er 
forskellige kontaktpunkter 
og åbningstider for hhv. 
internet og tv.
Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til torsdag kl. 9 
– 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en 
e-mail til support@fiberby.
dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Norlys.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage 
kl. 09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til: 
kontakt.digital@norlys.dk

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s: 75 kr./
md.

Tv
Lille pakke: 220 kr./md.
Mellem pakke: 489 kr./md.
Stor pakke: 739 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 415 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 505 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 575 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.
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Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk TAk FoR 

sTøTTEN

Test din viden - svar

1. (b). Hans Tausens hovedskib indvies. kirkesalen blev indviet i 1915 
og kirketårnet i 1936
2. (b). 1914.
3. (c). internering af tyske flygtningen. Fra 1948 blev Ballonparken 
brugte som nødkollegium
4. (a). 1931. Bryggens kajak Club(BkC) som ligger i den ende sydlige 
af islands Brygge

NeUMANNS 
NATUR

Naturens Netto
Dette forår har været så pædagogisk. Fra kulde til 
pludselig tocifrede temperaturer fik spiring og udspring 
til at ske, så man kunne følge med time for time. Er 
grønt mere end forårets eksamensbordfarve, og hvorfor 
giver det mere gab end wow?
Tekst og foto: Thomas 
Neumann
redaktion@bryggebladet.dk 

 
Jeg har lige været ude i min 
sjællandske yndlingsnatur: 
Melby Overdrev / Asserbo 
Plantage. Her får man så 
meget forskellig natur, at 
det er svært at være sur. Fi-
skede, ledte efter hugorme 
og sortspætter, og intet lyk-
kedes, men pyt. 

Planteblindhed
Jeg så dog nikkende kobjæl-
de, hvor form og farve forfø-
rer én, og alt er godt. Sure 
botanikere siger, at vi lider 
af planteblindhed. Vi er helt 
sikkert fabriksindstillet til 
at reagere og interessere os 
for alt det bevægelige. Der 
er sikkert fem hundrede 
fuglekiggere for hver bota-
niker. Men det grønne var 
tidligere, da sulten var en 
tvilling til hvert menneske, 
en verden, alle interesse-
rede sig for.

I dag sanker nogle få for 
sjov, og andre plukker en 
blomst med hjem. Planter 
ses oftest som naturens 
Netto, et kedeligt nødven-
digt foderstop. Herfra sker 
alt det sjove; bierne besø-
ger blomsterne, vi klatrer 
i træerne, græsset dufter, 

dyr bor, spiser af og bygger 
reder i træerne med videre. 
Planter er geniale og toptu-
nede overlevere. De er sta-
tionære og skal oftest have 
nogle til at bestøve dem, 
have noget eller nogen til 
at få deres frø spredt, have 
en plan mod gnav, sol, tørke 
etcetera. 

Møder man en brænde-
nælde, en soldug, eller et 
elletræ, ja så fortæller det 
én præcis hvilken natur-
type, man er i: næringsrig, 
næringsfattig og ganske 
fugtig.  Men megasvært at 
trylle en metode frem, der 
giver børn og alle andre lyst 
til at lære, forstå eller blive 
interesseret i eller begej-
stret for den grønne verden, 
som alt andet liv udspringer 
fra. 

Træfortællinger
Skrøner, fortællinger og 
folklore er én vej. Aske-
træet står eksempelvis ved 
indgangen til fælleden ved 
Halfdansgade, og alle kun-
ne lære den at kende ved at 
snakke om Yggdrasil og de 
nordiske guder. Elletræet 
(Rødel), som står ved kana-
lerne, er den sproglige kilde 
for elvere. 

Skriv Folk & Flora, og du 
ender garanteret inde på en 

super svensk hjemmeside 
med den fedeste opslags-
bog på dansk om alle vores 
planter. Herfra bliver du blot 
mere og mere begejstret for 
det grønne, og hvordan det 
var flettet ind i vores forfæd-
res liv. Nå ja, så er der også 
Folk og Fauna – der er til 
1000 timers læsning. 

Fuglestemme-spotter
Gøgen er kommet til fælle-
den, hør den, duft, og nyd 
genkomsten af livet. Fug-
lene fløjter kun lidt, da de 
allerede er på rede. Men sol-
sorten kører igennem, og 
allersidste elektroniske tip: 
Merlin Bird ID fra Cornell 
universitet - som er en gra-
tis fuglestemme-spotter-
app er virkelig vild og let at 
bruge. Jeg prøver at lære en 
ny plante på hver tur, og det 
holder de små grå grønne.

Nikkende kobjælde er blot én 
af vores over 1000 spæn-

dende planter
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HANS TAUSENS KIRKE
islandsbryggessogn.dk

 

 
GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Følg os på  
Facebook og Instagram

Søndag den 19. maj 
kl. 11
Pinsedag - Højmesse
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Mandag den 20. maj 
kl. 11
2. pinsedag - Højmesse
med sognepræst Jeanette 
Sauerberg

Søndag den 26. maj 
kl. 11
Højmesse 
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Søndag 26. maj 
kl. 14
Babysalmesangsgudstjeneste
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Søndag 2. juni 
kl. 11 
Højmesse
med sognepræst Jeanette 
Sauerberg

Søndag 9. juni 
kl. 11 
Højmesse
med sognepræst Ghita Katz 
Olsen

Kirkekaffe bagefter - alle er 
velkomne!

TILLyKKE mEd KoNfIRmATIoNERNE!
Konfirmationerne er ovre for i år i Hans tausens KirKe, og vi vil 
gerne ønsKe alle vores Konfirmander et stort tillyKKe.

BABySALmESANGS-
GUdSTJENESTE  
søndag den 26. maJ Kl. 14
Nu er det tid til en gudstjeneste med salmesang for babyer igen. Kirkens 
babysalmesangshold er med ved gudstjenesten, og alle er velkomne til at 
komme og se, hvad babysalmesang går ud på. 

Gudstjenesten varer en halv times tid, og bagefter er der mulighed for 
en kop kaffe, te eller saft og lidt frisk frugt.

ULVETImEN   
onsdag den 19. Juni Kl. 17-19

Sognepræst Jeanette Sauerberg inviterer alle børnefamilier i kirke. 
Bagefter spiser vi sammen. 

Pris for mad: Voksne 30 kr., børn spiser gratis. 

Ingen tilmelding - alle er velkomne.




